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ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ 
 
 
Caràcter:  ordinari 
Data:   25 d’abril de 2016 
Horari:  18 hores 
Lloc:   sala de sessions de l’Ajuntament d’Artà 
 
 
Hi assisteixen: 
Bartomeu Gili Nadal,   batle 
Maria Antònia Sureda Martí,  regidora 
Manuel Rocha Barrientos,  regidor 
Manuel Galán Massanet,  regidor 
Maria Paula Ginard Vílchez,  regidora 
Onofre Serra Vila,   regidor 
Ana María Comas Delgado,  regidora 
Jaume Alzamora Riera,  regidor 
Magdalena Maria Fernández,  regidora 
Immaculada Moreno Mayal,  regidora 
Assumpció Santandreu Ginard, regidora 
Amalio Arnandis Puig,  regidor 
Juan Lliteras Espinosa,  regidor 
 
Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza, secretària 
 
 
Ordre del dia 
 
1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de 15 de febrer de 2016. 
2. Aprovació, si s’escau, de l’expedient d’adequació singular i excepcional del lloc de treball d’oficial 
segon cap de la Policia Local. 
3. Aprovació, si s’escau, del Conveni de col·laboració entre Serveis Ferroviaris de Mallorca (SFM) i 
l’Ajuntament d’Artà per a la dinamització i el funcionament de diversos espais de l’Estació d’Artà. 
4. Aprovació, si s’escau, de la proposta de l’escrit d’al·legacions que presenta l’Equip de Govern 
municipal contra l’acord del Ple del Consell de Mallorca de ratificació de l’aprovació inicial del Pla 
especial d’ordenació i de protecció de la ruta d’Artà-Lluc i obertura d’un nou període d’exposició 
pública. 
5. Aprovació, si s’escau, del reconeixement extrajudicial de crèdits núm. 2/2016. 
6. Aprovació inicial, si s’escau, de l’expedient de modificació de crèdits núm. 5/2016. 
7. Aprovació inicial, si s’escau, de l’expedient de modificació de crèdits núm. 6/2016. 
8. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta l’Equip de Govern municipal sobre la possible 
supressió del batxillerat nocturn presencial de l’IES Mossèn Alcover. 
9. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal d’UIA per a la localització, 
senyalització, dignificació, protecció i exhumació de les fosses comunes al municipi d’Artà i per a la 
localització de persones desaparegudes durant la Guerra Civil i el franquisme. 
10. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal d’UIA relativa a declaració de 
municipi oposat a l’aplicació del Tractat transatlàntic de comerç i inversió (TTIP). 
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11. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal d’UIA relativa a l’elaboració d’un 
catàleg d’arbres i plantes singulars. 
12. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten els grups municipals d’UIA i El Pi—Proposta per 
les Illes de rebuig a les mesures coercitives del Ministeri d’Hisenda i a favor d’un nou model de 
finançament. 
13. Informació de les resolucions de Batlia corresponents al mes de març de 2016. 
14. Precs i preguntes. 
 
 
Desenvolupament de la sessió 
 
1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de 15 de febrer de 2016 
 
En acompliment d’allò que disposen l’article 97.2 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i de 
règim local de les Illes Balears, i l’article 91.1 del Reglament d’organització i funcionament i règim 
jurídic de les entitats locals, aprovat pel Reial decret 2568/1986, de 28 de novembre, el batle demana als 
membres de la corporació si algú té alguna observació a fer sobre l’acta de la sessió de dia 15 de febrer 
de 2016, de la qual se n’ha expedit, prèviament, una còpia de l’esborrany a cada regidor per al seu 
coneixement, rectificació d’errades o possible formulació d’al·legacions, si n’és el cas. 
 
Els reunits acorden, per unanimitat, essent tretze el nombre legal de membres del consistori i tretze els 
assistents, aprovar l’acta de la sessió de 15 de febrer de 2016. 
 
 
2. Aprovació, si s’escau, de l’expedient d’adequació singular i excepcional del lloc de treball 
d’oficial segon cap de la Policia Local 
 
El batle explica la proposta, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Vist el Decret de Batlia de l’Ajuntament d’Artà de 5 de febrer de 2016, la part dispositiva del qual 
diu: 
 
“1. [...] 

 
2. Adscriure i nomenar interinament funcionari, en comissió de serveis, amb categoria d’oficial en cap 
de la Policia Local d’aquest Ajuntament, Gregorio Llabrés Abellón, amb efectes de 8 de febrer de 2016 
fins al termini establert legalment o fins que finalitzin les raons per a les quals ha estat adscrit. [...]” 
 
Vist l’informe tècnic de l’advocat i consultor Albert Calderó, expert en temes de gestió de personal de 
l’empresa Estratègia Local, d’11 d’abril d’enguany, en el qual proposa i justifica tècnicament i 
legalment l’aprovació d’un expedient d’adequació singular i excepcional del lloc de treball d’oficial 
segon cap de la Policial Local i l’aprovació de la fitxa del lloc de treball corresponent, amb una proposta 
d’adequació retributiva. 
 
Vist l’informe de l’oficial en cap de la Policia Local d’aquest Ajuntament, segons el qual deixa 
constància que Jeroni Mestre Ginard exerceix, des de dia 8 de febrer de 2016, les funcions d’oficial 
segon cap de la Policia Local. 
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FONAMENTS DE DRET 
 
Article 19.Set de la vigent Llei de pressupostos generals de l’Estat per a l’any 2016 (Llei 48/2015), que 
estableix la possibilitat d’aprovar adequacions retributives que, amb caràcter singular i excepcional, 
resultin imprescindibles pel contingut dels llocs de treball. 
 
Per tot això, es proposa al Ple de l’Ajuntament l’adopció dels següents 
 
ACORDS: 
 
1. Aprovar l’expedient d’adequació singular i excepcional del lloc de treball d’oficial segon cap de la 
Policia Local, en aplicació de l’article 19.Set de la vigent Llei de pressupostos generals de l’Estat per a 
l’any 2016 (Llei 48/2015), amb efectes des del 8 de febrer de 2016. 
 
2. Aprovar la fitxa descriptiva del lloc de treball tal com consta en l’annex I d’aquest acord.  
 
3. Aprovar l’augment retributiu que suposa aquest expedient.  
 
4. Trametre aquest acord a la persona interessada.>> 
 
El portaveu d’UIA, Sr. Alzamora, diu que és una valoració tècnica, de la qual no tenen res a dir; opina 
que no els correspon. Diu que, en les comissions informatives, els varen dir que aquesta feina l’ha feta 
l’empresa Estratègia Local i que els varen demanar a quant es va apujar aquest contracte. 
 
El batle diu que és un contracte que es va aprovar per Junta de Govern Local. 
 
El Sr. Alzamora demana si aquesta fitxa serà la definitiva en el catàleg.  
 
El batle diu que sí, que serà la fitxa definitiva. 
 
El Sr. Alzamora manifesta que votaran a favor de la proposta. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que hi ha 2 oficials, un dels quals cobrarà un complement i l’altre 
no el cobrarà. Diu que no ho veu gaire clar. 
 
El batle diu que hi ha 3 oficials, un dels quals té la responsabilitat de cap i que cobra per això; un altre, 
de subcap, que cobra per això; i un altre que farà feina d’oficial i que cobra per això. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que veu un poc fort que, dels dos oficials, un cobri més que l’altre; 
no obstant això, diu que votarà a favor de la proposta. 
 
Tot seguit, els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Aprovar l’expedient d’adequació singular i excepcional del lloc de treball d’oficial segon cap de la 
Policia Local, en aplicació de l’article 19.Set de la vigent Llei de pressupostos generals de l’Estat per a 
l’any 2016 (Llei 48/2015), amb efectes des del 8 de febrer de 2016. 
 
2. Aprovar la fitxa descriptiva del lloc de treball tal com consta en l’annex I d’aquest acord.  
 



4 
 

3. Aprovar l’augment retributiu que suposa aquest expedient.  
 
4. Trametre aquest acord a la persona interessada. 
 
 
3. Aprovació, si s’escau, del Conveni de col·laboració entre Serveis Ferroviaris de Mallorca 
(SFM) i l’Ajuntament d’Artà per a la dinamització i el funcionament de diversos espais de 
l’Estació d’Artà 
 
El batle explica la proposta, que, copiada literalment diu: 
 
<<Vist el Conveni de col·laboració entre Serveis Ferroviaris de Mallorca (SFM) i l’Ajuntament d’Artà 
per a la dinamització i el funcionament de diversos espais de l’Estació d’Artà; 
 
Vist que aquest Conveni té per objecte articular la col·laboració entre l’Ajuntament d’Artà i SFM per tal 
de dinamitzar i posar en ple funcionament les edificacions i instal·lacions de l’Estació d’Artà que es 
concreten en el plànol que s’annexa a aquest Conveni. 
 
Per això, es proposa al Ple l’adopció del següent  
 
ACORD: 
 
1. Aprovar el Conveni de col·laboració entre Serveis Ferroviaris de Mallorca (SFM) i l’Ajuntament 
d’Artà per a la dinamització i el funcionament de diversos espais de l’Estació d’Artà. 
 
2. Facultar el batle a signar el Conveni.  
 
3. Trametre aquest acord a Serveis Ferroviaris de Mallorca.>> 
 
El portaveu d’UIA, Sr. Alzamora, diu que veu bé la proposta. Aprofita per demanar que, en aquests 
espais, retorni el tren, ja que és l’objectiu primordial. Diu que, una vegada aprovat, es consensuïn els 
petits usos que es donaran a aquests espais. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que veu molt bé el Conveni. 
 
A continuació, els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Aprovar el Conveni de col·laboració entre Serveis Ferroviaris de Mallorca (SFM) i l’Ajuntament 
d’Artà per a la dinamització i el funcionament de diversos espais de l’Estació d’Artà. 
 
2. Facultar el batle a signar el Conveni.  
 
3. Trametre aquest acord a Serveis Ferroviaris de Mallorca. 
 
 
4. Aprovació, si s’escau, de la proposta de l’escrit d’al·legacions que presenta l’Equip de Govern 
municipal contra l’acord del Ple del Consell de Mallorca de ratificació de l’aprovació inicial del 
Pla especial d’ordenació i de protecció de la ruta d’Artà-Lluc i obertura d’un nou període 
d’exposició pública 
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La regidora de Medi Ambient i Patrimoni, Sra. Comas, explica la proposta, que, copiada literalment, 
diu: 
 
<<Vist que el Ple del Consell de Mallorca, a la sessió d’11 de febrer de 2016, va adoptar, entre d’altres, 
ratificar l’acord d’aprovació inicial del Pla especial d’ordenació i de protecció de la ruta d’Artà-Lluc, 
adoptat pel Ple del Consell de Mallorca l’1 de desembre de 2008; 
 
Vist que l’acord i la documentació esmentats estan en exposició pública per un període de 45 dies 
hàbils, des del 5 de març de 2016; 
 
Vist que aquest Ajuntament té la intenció de presentar un escrit d’al·legacions a aquest projecte, per tal 
d’aportar unes millores per a l’interès del municipi d’Artà, i per una millora de les condicions 
mediambientals, així com per als usuaris, les quals es reprodueixen a continuació: 
 
<<ESCRIT D’AL·LEGACIONS QUE PRESENTA L’EQUIP DE GOVERN MUNICIPAL CONTRA 
L’ACORD DEL PLE DEL CONSELL DE MALLORCA DE RATIFICACIÓ DE L’APROVACIÓ 
INICIAL DEL PLA ESPECIAL D’ORDENACIÓ I DE PROTECCIÓ DE LA RUTA D’ARTÀ-LLUC I 
OBERTURA D’UN NOU PERÍODE D’EXPOSICIÓ PÚBLICA 
 
PRÈVIA 
 
El senderisme, en auge a Mallorca durant els darrers anys, és una activitat que les administracions, 
inclòs l’Ajuntament d’Artà, volen fomentar pel seu reduït impacte i, també, per ser una activitat 
compatible amb els objectius de conservació dels espais naturals protegits. Una infraestructura essencial 
per al desenvolupament del turisme senderista a Artà i la comarca de Llevant és la Ruta de Gran 
Recorregut 222 d’Artà a Lluc. Per a un ús de la ruta ordenat i compatible amb la conservació dels 
recursos naturals, és molt important finalitzar tota la tramitació i executar tota la cartelleria i els 
equipaments propis de la GR. 
 
Les muntanyes d’Artà, E S0000227 Muntanyes d’Artà (LIC, ZEPA), així com l’arenal de sa Canova, 
comprès dins del lloc d’interès comunitari (LIC) E S5310029 Na Borges, tenen uns destacats valors 
naturals, entre els quals destaquen la riquesa de la seva flora endèmica, la seva fauna i els seus 
paisatges. Aquests i altres valors varen motivar la declaració d’una extensa àrea d’aquestes muntanyes 
com a lloc d’importància comunitària (LIC) i zona d’especial protecció per a les aus (ZEPA), així com 
l’arenal de sa Canova, figures de protecció de la Directiva Europea Hàbitats, motiu pel qual varen 
passar a formar part de la Xarxa Europea Natura 2000. Posteriorment, l’any 2001 es va declarar el Parc 
Natural de la Península de Llevant amb una extensió de 21.000 Ha, que abraçava tota la zona per on 
havia de passar la GR. L’extensió del Parc es va reduir dràsticament l’any 2003 i va passar a abraçar 
únicament l’àmbit de les finques públiques, amb un extensió de 1600 Ha. Aquest fet va motivar que la 
major part de l’extensió del LIC i ZEPA Muntanyes d’Artà i del LIC de Na Borges quedessin, de fet, 
sense cap tipus de gestió per protegir els seus importants valors naturals. 
 
Malgrat tenir un estudi ambiental aprovat, alguns aspectes de la GR (determinats sectors i accessos a 
platges) al municipi d’Artà s’haurien de revisar i, si escau, corregir per reduir l’important impacte 
ambiental dels senderistes, que actualment són molt nombrosos en determinats sectors i en el futur, en 
completar la implementació de la GR, ho poden ser molt més. És el cas del sistema dunar de cala 
Mitjana i del sector entre la cala Torta i cala Font Celada, on el pas dels excursionistes atrets pel Parc 
Natural i els seus refugis està generant greus processos erosius. També s’observen efectes perjudicials 
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per al sistema dunar derivat de la circulació d’excursionistes, cavallistes i banyistes, en el cas del 
sistema dunar de sa Canova. 
 
En un altre ordre de motius, en aquest cas, de caràcter patrimonial i paisatgístic, es proposa l’extensió o 
perllongament de la petita variant de la Font de Na Bernadeta a les barreres d’accés a l’Ermita de 
Betlem, actualment incorporada a la GR possiblement per efecte de l’al·legació 2a tramesa pel batle 
d’Artà (“sembla obvi que aquest tram guanyaria molt d’interès per als usuaris de la ruta si arribàs a 
l’església de l’Ermita” [sic]), amb ocasió de l’exposició pública de la primera aprovació inicial del Pla 
especial d’ordenació i de protecció de la ruta d’Artà Lluc de l’any 2009 (Al·legacions amb data 
05/03/2009) fins al Mirador o Observatori de Na Coassa. 
 
Primera. Sobre el sistema dunar de cala Mitjana 
 
En el cas de cala Mitjana (tram 11 en la cartografia del Pla especial), una cala amb sistema dunar amb 
fons de cala on s’hi troben dunes mòbils embrionàries (Hàbitat 110 de la Xarxa Natura 2000), el 
Ministeri de Medi Ambient va instal·lar un cordatge amb l’objectiu d’evitar el pas pel sistema dunar, 
però de manera errònia, a saber, sense assolir cap efecte dissuasiu de cara a evitar el pas, perjudicial, per 
dins del sistema dunar; els excursionistes, de fet, fan ús d’un vial que creua el sistema dunar. A la 
descripció de l’estat del sector de les dunes davanteres del Pla d’ordenació i gestió sostenible del litoral 
d’Artà (encarregat per l’Ajuntament d’Artà l’any 2015), es diu literalment: “Les morfologies dunars 
davanteres presenten un estat de conservació relativament bo però trencades per la creació d’un camí 
(GR222) que afavoreix processos erosius continuats sobre el sistema. Aquestes morfologies no han 
sofert, des de 1956, regressió i és ara quan s’hi apliquen mesures de gestió quan el sistema presenta 
erosió, ja que la creació d’un camí sobre el sistema afavoreix la fragmentació de la morfologia, 
eradicació de vegetació i acceleració de processos erosius que s’agreugen en períodes hivernals. Així 
mateix s’ha de destacar la mala ubicació de les cordes desguassaries per evitar el pas d’usuaris sobre el 
sistema”. 
 
Així, per a un ús correcte de la GR són imprescindibles, en aquest cas, mesures que evitin la circulació 
sobre les dunes. Concretament, cal una reubicació del cordatge sobre el contacte del sistema platja amb 
el sistema dunar, així com la recuperació del camí creat al sistema dunar. La recuperació del sistema 
dunar ha d’anar en paral·lel a la reubicació d’aquestes cordes sobre la part davantera del sistema i fer 
travessar el camí directament per la superfície de platja (zona de batuda de platja o zona vaivé, on no es 
desenvolupen comunitats vegetals). 
 
Segona. Sector cala Torta – cala Fontsalada 
 
En el cas d’aquest sector de costa (tram 15 en la cartografia del Pla especial) el GR 222 encara no està 
obert ni senyalitzat, però actualment és un tram amb un elevat ús públic a causa de la proximitat dels 
refugis del Parc Natural de la Península de Llevant. En el sector entre cala Torta i cala Fontsalada, la 
GR transcorre sempre per la zona de domini públic maritimoterrestre, vorejant en tot moment el litoral 
d’aquesta zona que forma part de la Xarxa Natura 2000. Aquest sector és especialment valuós quant a 
flora endèmica i vegetació amb la presència de les típiques comunitats de litoral de saladina (al. 
CrithmoLimonion), socarrell (ass. Launaeetum cervicornis) i camamil·la (ass. Santolino 
magonicaeAstragaletum balearici). A més, és una antiga zona de nidificació de l’àguila peixatera 
(Pandion haliaetus), amb un niu abandonat als penyals d’aquest sector de costa. 
 
Per altra banda, els tiranys de pescadors, molt ben definits en aquesta línia del litoral, formen part del 
patrimoni del litoral i ens permeten interpretar les vivències dels antics habitants a la recerca dels 
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recursos que oferia la mar. 
 
Des de l’obertura dels refugis de s’Arenalet i de la Caseta dels Oguers i la posterior declaració del Parc 
Natural de la Península de Llevant, la major part dels usuaris d’aquests refugis, així com nombrosos 
excursionistes, circulen per aquest camí que no es troba senyalitzat ni té cap tipus d’informació sobre 
els valors naturals que hi són presents, la normativa mediambiental, ni sobre les pràctiques necessàries 
per a un ús correcte del camí compatible amb la seva conservació. La gran quantitat d’excursionistes 
que passen cada any ha generat uns processos erosius que estan provocant una intensa degradació dels 
hàbitats, les espècies i el paisatge d’aquesta zona protegida d’alt valor ecològic. 
 
Per altra banda en el sector entre la torre d’Albarca i la cala Fontsalada el camí presenta una marcada 
verticalitat que, a més de generar els processos erosius més intensos, representa un risc per a la seguretat 
dels excursionistes. 
 
Finalment, l’antic tirany de pescadors que recorria la costa ja no es pot reconèixer a causa de la intensa 
degradació provocada pel pas dels caminants que, en determinats sectors, han generat dos i tres camins 
paral·lels. 
 
En conseqüència, es proposa un canvi en el traçat de la GR per evitar, sempre que sigui possible, 
aquesta intensa degradació, aprofitant camins interiors que són més plans i no travessen hàbitats tan 
vulnerables. L’ús d’aquests camins no implicaria una degradació tan intensa dels valors naturals pels 
quals es va declarar el LIC i ZEPA Muntanyes d’Artà. En el cas que algun d’aquests camins no sigui de 
titularitat pública, es proposa la signatura de convenis amb els propietaris, que garanteixin el seu ús 
públic i gratuït. En cas que això no sigui possible es procedirà a l’expropiació forçosa (Llei 
d’expropiació forçosa de 1954) i a la fitació segons el que s’estableix al vigent Codi civil (Memòria, 
normativa, programa d’actuacions i estudi economicofinancer del Pla especial, apartat 6. 
Condicionaments de la planificació de la Ruta Artà Lluc, sobre la titularitat). Així mateix es proposa la 
restauració de la zona litoral afectada per l’ús públic desordenat durant els darrers anys. 
 
Tercera. Extensió de la variant de l’Ermita de Betlem al Mirador o Observatori de Na Coassa 
 
A la cartografia del Pla especial (tram 8 de l’etapa 2) s’observa una de les variants ja existents de la GR, 
la que va de la Font de Na Bernadeta i acaba a les barreres d’accés a l’Ermita de Betlem. 
 
Proposam l’extensió o perllongament d’aquesta variant o ramal fins al Mirador o Observatori de Na 
Coassa, atès que la seva longitud no afecta desproporcionadament la durada necessària per fer el 
recorregut de l’etapa 2 (Memòria, normativa, programa d’actuacions i estudi economicofinancer, article 
10.1.1.: Definició de les etapes i variants de la Ruta Artà – Lluc: “Cada etapa s’ha de poder fer en una 
sola jornada.”), atès que es tracta d’un sender de llarga tradició d’ús popular i excursionista, i atès que, 
pel que fa a la seva dificultat, és apte per a la major part de la població. Aquest camí, encara que molt 
conegut i d’ús popular molt antic, no és de titularitat pública, motiu pel qual es proposa la signatura de 
convenis amb els propietaris, que garanteixin el seu ús públic i gratuït. En cas que això no sigui 
possible, es procedirà a l’expropiació forçosa (Llei d’expropiació forçosa de 1954) i a la fitació segons 
el que s’estableix al vigent Codi civil (Memòria, normativa, programa d’actuacions i estudi 
economicofinancer del Pla especial, apartat 6 .Condicionaments de la planificació de la Ruta Artà Lluc, 
sobre la titularitat). 
 
Pel que fa als valors paisatgístics i patrimonials amb què compta aquesta variant, es poden esmentar els 
següents: 
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Valors paisatgístics: 
 
La pujada fins al Mirador o Observatori de l’Ermita, al puig de sa Coassa, és mot coneguda i es troba 
incorporada a diferents publicacions sobre el patrimoni d’Artà i rutes excursionistes del municipi. Per 
exemple, al document ‘Memòria’ (pàgines 17 i 18) del Catàleg municipal de patrimoni (anunci 
d’aprovació definitiva publicat al BOIB núm. 86, de 08/06/2010), es diu:  
 
“Ruta Artà Lluc 
 
El PTM proposa també tres rutes d’interès natural i paisatgístic, entre les quals s’inclou la Ruta Artà – 
Lluc. El traçat d’aquesta ruta s’ha inclòs tant en aquest Catàleg com a les Normes subsidiàries que es 
tramiten paral·lelament [aquestes NS foren aprovades definitivament i adoptades al PTM el mateix any 
2010]. Aquesta ruta forma part d’una xarxa d’interès senderista, la qual, pel seu caràcter 
supramunicipal, haurà de ser el Consell de Mallorca qui redactarà el corresponent pla especial, ja que 
correspon a aquesta administració la planificació, el desenvolupament, l’execució i el manteniment 
d’aquesta xarxa mitjançant el corresponent Projecte de millora territorial. 
 
Aquesta xarxa implicarà l’ordenació, la rehabilitació, la senyalització i el manteniment dels camins, així 
com la creació i manteniment dels equipaments necessaris (refugis o albergs, aparcaments, punts 
d’aigua...). Aquest recorregut neix a la Serra d’Artà i acaba a quasi noranta quilòmetres de distància, 
concretament a Lluc, el centre religiós més important de Mallorca. L’itinerari surt del poble d’Artà, 
transita pel Parc Natural de Llevant i passa per l’Ermita de Betlem. Des d’aquest punt es pot gaudir d’un 
magnífic paisatge litoral fins a Son Serra de Marina, lloc on la ruta s’endinsa cap a l’interior dins el 
terme de Santa Margalida.” 
 
Un altre exemple, el trobam a la publicació Un raig d’excursions per Artà , del Grup Excursionista Un 
Raig d’artanencs, editada per l’Ajuntament d’Artà l’any 2013 (DL PM7902013). 
 
Al capítol “Excursió 15. Artà – Ermita de Betlem”, a part d’incloure al mapa aquesta pujada a sa Coassa 
(a 300 m d’altura) travessant l’Ermita (a 270 m d’altura) com a part de l’excursió, es descriu amb detall 
com arribar-hi, així com el paisatge i diferents elements del mateix que s’hi poden observar: 
 
“[...] en cinc minuts arribam a les portes de l’Ermita. Passam la barrera i per un camí vorejat de xiprers 
arribam fins a l’església, que val la pena visitar. Envoltam per l’esquerra l’edifici, i just darrere 
trobarem un petit portell amb una barrera. L’hem de passar i girar cap a l’esquerra per un caminoi ben 
definit que, en forta pujada, ens durà fins a una talaia, on s’hi troben les restes d’unes edificacions d’allò 
que un temps fou un lloc militar de vigilància. La vista de la badia d’Alcúdia és fantàstica: es pot veure 
la serralada de Formentor i d’Alcúdia i, encara més al fons, part de la serra de Tramuntana; a la nostra 
dreta apareix immensa sa Talaia Freda, màxima altura de la serralada del Llevant; més al nord, sa Talaia 
Moreia amb la seva torre; i, just a baix d’on estam, la urbanització de Betlem i la Colònia de Sant Pere 
[...]” 
 
Valors patrimonials: 
 
Al Catàleg municipal de béns patrimonials, s’hi troben inclosos els següents béns, amb les respectives 
fitxes, tots els quals presents en el recorregut d’aquest camí que proposam que s’afegeixi a la GR222, 
com a ramal o variant: 
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ART 339: S’Observatori 
ART 382: Molí de Binialgorfa 
ART 520: Ermita de Betlem (espai paisatgístic d’interès) 
ART 527: Emblema heràldic Ermita de Betlem 
 
Es considera molt important senyalitzar bé en el sector entre l’Ermita i les Cases de Betlem, ja que es 
tracta d’una zona de pronunciada pendent i amb elevat risc d’erosió, on els senderistes tenen tendència a 
fer dreceres. És molt important conscienciar en aquests sectors sobre la importància de seguir els camins 
senyalitzats i sobre el risc d’erosió que generen les dreceres. 
 
Quarta. Sistema dunar de sa Canova 
 
En el cas d’aquest sector de costa (tram 7 en la cartografia del Pla especial, en dos plànols diferents: 
pàgines 24 i 25) la GR 222 preveu el pas, i de fet ja es troba senyalitzat, per un vial existent que travessa 
longitudinalment tot el sistema dunar. El Ministeri de Medi Ambient va executar l’any 2010 la fase I del 
Projecte d’ordenació de l’ús públic i ordenació del litoral i dunes de la platja de sa Canova del TM 
d’Artà, consistent entre d’altres actuacions en l’eliminació de camins i la instal·lació de passarel·les de 
fusta. En línies generals, aquelles actuacions han comportat una notable millora en la conservació del 
sistema dunar. L’Administració central, però, no va tenir a bé assumir al·legacions presentades al 
Projecte l’any 2007 per l’Associació de Llicenciats en Ciències Ambientals (ALCAIB), el Grup 
d’Ornitologia Balear (GOB) i el grup municipal Els Verds—Esquerra d’Artà, en el sentit d’eliminar una 
pista que el travessa longitudinalment, a pesar que el mateix projecte pretenia, literalment, [impedir la 
creació d’un] eix paral·lel a la platja. Al contrari, aquesta pista o eix paral·lel a la platja es va 
“consolidar”, acordonant-a als seus dos costats. [Fotos 1 i 2] 
 
En tractar-se d’un arenal, a pesar de no estar a prop de grans nuclis de població ni turístics, aquest camí, 
eix paral·lel o pista, que hauria d’haver estat eliminada, en estar perfectament delimitat i ja senyalitzat 
com a GR, continua atraient senderistes, visitants de la platja, així com cavallistes, fins i tot en 
expedicions en grup, amb la qual cosa el sistema dunar no pot acabar de regenerar-se i conservar-se com 
és adequat i preceptiu segons la normativa europea. 
 
Curiosament, el Consell de Mallorca ha caigut, el 2009 i ara, amb la tramitació de la present Aprovació 
inicial del Pla especial d’ordenació i de protecció de la ruta d’Artà — Lluc, en idèntica contradicció a la 
de Costes. Al document “Memòria ambiental. Estudi de repercussions ambientals” (pàg. 8),  s’assenyala 
com a vulnerabilitat del lloc d’interès comunitari (LIC) E S5310029 Na Borges “La construcció i 
obertura de pistes, juntament amb els incendis forestals, són les amenaces més importants en la major 
part de l’àrea. En la zona costanera la freqüentació tant a peu com a cavall o en vehicles tot terreny és 
intensa i no es troba regulada”. 
 
Aquesta vulnerabilitat ve també assenyalada a la descripció de la fitxa oficial del LIC de Na Boges: “La 
construcció i obertura de pistes, juntament amb els incendis forestals són les amenaces més importants 
en la major part de l’àrea. En la zona costanera la freqüentació tant a peu com a cavall o en vehicles tot-
terreny és intensa i no es troba regulada”. D’igual manera es recullen els efectes sobre els sistemes 
dunars d’aquests tipus de circulació, per exemple, a l’Informe de la Comissió Europea de 2008 sobre les 
dunes litorals amb Juniperus spp (hàbitat prioritari present al LIC de Na Borges): “Today, the existing 
portions of dune habitat are subjected, in particular in the Mediterranean region during summer, to 
intense trampling and habitat degradation due to uncontrolled access of tourists on foot and in cars, 
including fourwheeldrive vehicles and motorcycles. Moderate pressure by pedestrians may cause little 
damage and may even help to counteract the effects of ceasing grazing. However, excessive pedestrian 
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use, as on routes between car parks and beaches, and vehicular use in particular, have caused 
unacceptable erosion at many dune sites, aggravating wind erosion (ICN 2007, UK Biodiversity Group 
1999). Furthermore, excessive and ongoing trampling prevents typical dune vegetation from 
regenerating.” 
 
Atès el que s’ha exposat anteriorment: que si aquest camí es va obrir en el seu moment i es manté obert 
avui dia no és per l’acció del trànsit a peu, sinó per l’acció erosiva de la circulació de vehicles i, 
sobretot, de cavalls; que, enlloc d’eliminar-lo, tant el Ministeri de Medi Ambient com el Consell de 
Mallorca, fins ara, l’han consolidat (acordonant-lo per ambdós costats) i senyalitzat respectivament, no 
obstant tenir coneixement dels seus efectes negatius sobre el sistema dunar; i que resulta molt més 
còmode per als excursionistes transitar sobre la platja, es proposa que el recorregut d’aquest tram es 
revisi i es faci circular els excursionistes per sobre la platja, entre la vorera de la mar i les dunes 
davanteres (ja acordonades) del sistema dunar (zona de batuda de platja o zona vaivé, on no es 
desenvolupen comunitats vegetals). 
 
Cinquena. Accessos a platges 
 
Els accessos a les platges del litoral d’Artà han originat processos erosius, com en els casos de cala 
Tonó, caló dels Ermitans o arenalet de Son Colom i alguns dels accessos a Caloscamps. És important 
revisar tots els accessos a les platges i Cales per evitar els processos erosius i senyalitzar en cada cas un 
únic accés per evitar que el pas de la gent 
generi nous processos erosius. 
 
Per tot això, 
 
SOL·LICIT: 
 
Que admeteu aquest escrit, tengueu per fetes aquestes al·legacions i les prengueu en consideració. 
 
Artà, 25 d’abril de 2016 
 
DEPARTAMENT DE TERRITORI I INFRAESTRUCTURES>> 
 
A continuació, es proposa al Ple que adopti els següents  
 
ACORDS: 
 
1. Aprovar la presentació de l’escrit d’al·legacions contra l’acord del Ple del Consell de Mallorca, 
aprovat a la sessió d’11 de febrer de 2016, de ratificació de l’acord d’aprovació inicial del Pla especial 
d’ordenació i de protecció de la ruta d’Artà—Lluc adoptat pel Ple del Consell de Mallorca l’1 de 
desembre de 2008. 
 
2. Trametre aquest acord al Departament de Territori i Infraestructures.>> 
 
El portaveu d’UIA, Sr. Alzamora, dóna l’enhorabona a l’Equip de Govern per la feina feta. I, en relació 
a les al·legacions, diu que considera que no és convenient incloure l’al·legació tercera, ja que es 
produiria una intensificació de la zona. Actualment, diu el Sr. Alzamora, hi ha visitants, però incloure’ls 
en la ruta Artà—Lluc farà que tothom hi tengui accés. Opina que es pot senyalitzar el camí, però no 
incloure’l en la ruta. Demana que no s’inclogui l’al·legació tercera en l’escrit d’al·legacions i, en cas 
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contrari, proposa que es votin les al·legacions per separat. Diu que, si es vota tot junt, s’abstendran en la 
votació. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, parla sobre la font de Na Bernardeta i diu que difereix del que ha dit el 
portaveu d’UIA, ja que opina que no hi anirà tanta de gent, per incloure aquesta al·legació. Opina que 
l’Equip de Govern ha de ser valent i incloure aquesta al·legació. Finalment, diu que votarà a favor de la 
proposta. 
 
La Sra. Comas diu que manté l’escrit d’al·legacions tal com es presenta.  
 
No obstant això, els reunits decideixen votar l’al·legació tercera per separat. 
 
La Sra. Comas opina que les al·legacions arribaran al Consell de Mallorca, es revisaran tècnicament i, 
per ventura, no s’inclouran totes les al·legacions. 
 
Seguidament, els reunits acorden, quant a l’al·legació tercera, la qual resulta aprovada per 8 vots a favor 
(PI, PSOE, AA i PP) i 5 en contra (UIA), i quant a la resta d’al·legacions, que s’aproven per unanimitat: 
 
1. Aprovar la presentació de l’escrit d’al·legacions contra l’acord del Ple del Consell de Mallorca, 
aprovat a la sessió d’11 de febrer de 2016, de ratificació de l’acord d’aprovació inicial del Pla especial 
d’ordenació i de protecció de la ruta d’Artà—Lluc adoptat pel Ple del Consell de Mallorca l’1 de 
desembre de 2008. 
 
2. Trametre aquest acord al Departament de Territori i Infraestructures. 
 
 
5. Aprovació, si s’escau, del reconeixement extrajudicial de crèdits núm. 2/2016 
 
El batle explica la proposta, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Davant la presentació de factures en el departament pendents d’aplicació. 

 
Atès l’informe d’Intervenció de data 12/04/2016, on consta que, en aplicació de l’article 60.2 del Reial 
decret 500/1990, de 20 d’abril, el reconeixement d’obligacions corresponents a exercicis anteriors que, per 
qualsevol causa, no ho haguessin estat en aquell a què corresponien, és competència del Ple de la 
corporació, i que en aquest cas concret és possible la seva realització. 

 
De conformitat amb el que s’exposa, propòs al Ple de la corporació l’adopció dels següents 
 
ACORDS: 
 
1. Aprovar el reconeixement dels crèdits 2/2016 per un import total de 27.148,23 €, els quals figuren en 
la relació annexa a la qual es remet. 

 
2. Aplicar, amb càrrec al pressupost de l’exercici de 2016, els crèdits corresponents, i amb càrrec a les 
partides respectives.>> 
 
La regidora d’UIA, Sra. Maria, diu que en l’expedient hi ha una factura de la Banda de Música; demana 
què es farà amb aquesta factura. 
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El batle diu que tot es dotarà econòmicament. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que sempre ha opinat que la persona que fa una feina, l’ha de 
cobrar. Diu que votarà a favor de la proposta. 
 
Tot seguit, els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Aprovar el reconeixement dels crèdits 2/2016 per un import total de 27.148,23 €, els quals figuren en 
la relació annexa a la qual es remet. 

 
2. Aplicar, amb càrrec al pressupost de l’exercici de 2016, els crèdits corresponents, i amb càrrec a les 
partides respectives. 
 
 
6. Aprovació inicial, si s’escau, de l’expedient de modificació de crèdits núm. 5/2016 
  
El batle explica la proposta, que, copiada literalment, diu: 
 
<<En relació amb l’expedient relatiu a l’aprovació de l’expedient de modificació de crèdits 
núm. 5/2016 del pressupost en vigor, en la modalitat de crèdit extraordinari i suplement de crèdit per a  
l’aplicació del superàvit pressupostari amb càrrec al romanent de tresoreria per a despeses generals, i de 
conformitat amb allò que estableix l’article 175 del Reial decret 2568/1986, de 28 de novembre, pel 
qual s’aprova el Reglament d’organització, funcionament i règim jurídic de les entitats locals, emet 
l’informe-proposta, en base als següents, 

 
ANTECEDENTS 
 
1. Atesa la possibilitat d’aplicar el superàvit pressupostari en l’exercici 2016 al finançament 
d’inversions financerament sostenibles, mitjançant Provisió de Batlia es va incoar expedient per a la 
concessió de crèdit extraordinari i suplement de crèdit. 

 
2. En data 15 d’abril de 2016, es va emetre un informe de Secretaria sobre la legislació aplicable i el 
procediment a seguir. 

 
3. En data 15 d’abril de 2016 es va emetre un informe d’Intervenció en què es posa de manifest el 
compliment dels requisits de la disposició addicional sisena així com l’import del superàvit, susceptible 
d’aplicació com a màxim, a les destinacions alternatives, que s’apuja a 1.973.838,53 euros. 

 
LEGISLACIÓ APLICABLE 

 
La legislació aplicable a l’assumpte és la següent: 

 
— Els articles 169, 170, 172, 177, 182 i la disposició addicional setzena del Reial decret legislatiu 
2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals. 
— Els articles 34 a 38 del Reial decret 500/1990, de 20 d’abril, pel qual es desplega el capítol I del títol 
VI de la Llei 39/1988, de 28 de desembre, reguladora de les hisendes locals, en matèria de pressupostos. 
— Els articles 3, 4, 11, 12, 13, 21, 23, 32 i la disposició addicional sisena de la Llei orgànica 2/2012, de 
27 d’abril, d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera. 
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— L’article 16 del Reial decret 1463/2007, de 2 de novembre, pel qual s’aprova el Reglament de 
desplegament de la Llei 18/2001, de 12 de desembre, d’estabilitat pressupostària, en la seva aplicació a 
les entitats locals. 
— El Reglament de la Unió Europea núm. 2223/0996, relatiu al sistema europeu de comptes nacionals i 
regionals (SEC-95). 
— L’article 22.2.e de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local. 
— L’Ordre EHA/3565/2008, de 3 de desembre, pel qual s’aprova l’estructura de pressupostos de les 
entitats locals. 

 
Atesos els antecedents, es considera que l’expedient s’ha tramitat d’acord amb la legislació aplicable i 
el Ple procedeix a la seva aprovació inicial, de conformitat amb el que disposa l’article 177.2 del Reial 
decret 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, i 
l’article 22.2.e de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local. 

 
Per això, d’acord amb el que estableix l’article 175 del Reial decret 2568/1986, de 28 de novembre, pel 
qual s’aprova el Reglament d’organització, funcionament i règim jurídic de les entitats locals, qui 
subscriu eleva la següent  

 
PROPOSTA DE RESOLUCIÓ 

 
1. Aprovar inicialment l’expedient de modificació de crèdits núm. 5/2016 del pressupost en vigor, en la 
modalitat de crèdit extraordinari i suplement de crèdit, per a l’aplicació del superàvit pressupostari amb 
càrrec al romanent de tresoreria per a despeses generals, el detall del qual és el següent: 

 
Els imports aplicats a les diferents destinacions en base a l’informe d’Intervenció són: 

 
- Finançar inversions sempre que durant la vida útil de la inversió aquesta sigui financerament 
sostenible, per la quantitat de 124.984,87 euros. 

 
El resum de les aplicacions pressupostàries a què es destinarà el superàvit pressupostari, segons allò que 
estableix l’apartat anterior, serà el següent:  
 
Altes en aplicacions de despeses 

 
Crèdit extraordinari 

Apl. press. Descripció Increment 
9331 63200 Gestió del Patrimoni 74.130,37 
4540 61900 Camins 38.759,50 

 Total de crèdits extraordinaris 112.889,87 
 

Suplement de crèdit 
Apl. press. Descripció Increment 
1611 62200 Proveïment i distribució d’aigua 12.095,00 

 Total de suplements de crèdit 12.095,00 
 
Total de l’increment de la modificació: 124.984,87 € 
 

Altes en aplicacions d’ingressos 
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Apl. press. Descripció Increment 
870 00 Romanent de tresoreria de despeses 

generals 
124.984,87 

 Total 124.984,87 
 
2. Exposar aquest expedient al públic mitjançant un anunci en el Butlletí Oficial de les Illes Balears, per 
un termini de quinze dies, durant els quals les persones interessades el podran examinar i presentar 
reclamacions davant del Ple. L’expedient es considerarà definitivament aprovat si, durant el termini 
esmentat, no s’han presentat reclamacions; en cas contrari, el Ple disposarà d’un termini d’un mes per 
resoldre-les.>> 
 
La regidora d’UIA, Sra. Maria, demana què ocorre quan entren en contradicció les bases d’execució del 
pressupost, concretament la base 55, amb la Llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat 
pressupostària i sostenibilitat financera. 
 
La secretària li diu que la Llei orgànica és de rang superior a les bases d’execució del pressupost. 
 
La Sra. Maria demana sobre el tipus de contracte que es va subscriure per al canvi de grades del camp 
de futbol. 
 
La secretària li diu que es va fer una contractació per emergència.  
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que s’abstendrà en la votació. 
 
A continuació, els reunits acorden, per 12 vots a favor (PI, PSOE, AA i UIA) i 1 abstenció (PP): 
 
1. Aprovar inicialment l’expedient de modificació de crèdits núm. 5/2016 del pressupost en vigor, en la 
modalitat de crèdit extraordinari i suplement de crèdit, per a l’aplicació del superàvit pressupostari amb 
càrrec al romanent de tresoreria per a despeses generals, el detall del qual és el següent: 

 
Els imports aplicats a les diferents destinacions en base a l’informe d’Intervenció són: 

 
- Finançar inversions sempre que durant la vida útil de la inversió aquesta sigui financerament 
sostenible, per la quantitat de 124.984,87 euros. 

 
El resum de les aplicacions pressupostàries a què es destinarà el superàvit pressupostari, segons allò que 
estableix l’apartat anterior, serà el següent:  
 
Altes en aplicacions de despeses 

 
Crèdit extraordinari 

Apl. press. Descripció Increment 
9331 63200 Gestió del Patrimoni 74.130,37 
4540 61900 Camins 38.759,50 

 Total de crèdits extraordinaris 112.889,87 
 

Suplement de crèdit 
Apl. press. Descripció Increment 
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1611 62200 Proveïment i distribució d’aigua 12.095,00 
 Total de suplements de crèdit 12.095,00 
 
Total de l’increment de la modificació: 124.984,87 € 
 

Altes en aplicacions d’ingressos 
 

Apl. press. Descripció Increment 
870 00 Romanent de tresoreria de despeses 

generals 
124.984,87 

 Total 124.984,87 
 
2. Exposar aquest expedient al públic mitjançant un anunci en el Butlletí Oficial de les Illes Balears, per 
un termini de quinze dies, durant els quals les persones interessades el podran examinar i presentar 
reclamacions davant del Ple. L’expedient es considerarà definitivament aprovat si, durant el termini 
esmentat, no s’han presentat reclamacions; en cas contrari, el Ple disposarà d’un termini d’un mes per 
resoldre-les. 
 
 
7.  Aprovació inicial, si s’escau, de l’expedient de modificació de crèdits núm. 6/2016 
 
El batle explica la proposta que, copiada literalment, diu: 
 
<<En relació amb l’expedient de modificació de crèdits núm. 6/2016 del pressupost en vigor, en la 
modalitat de suplement de crèdit amb càrrec al romanent de tresoreria per a despeses generals, en 
compliment de la Provisió de Batlia, emet l’informe proposta de resolució següent, de conformitat amb 
el que estableix l’article 175 del Reglament d’organització, funcionament i règim jurídic de les entitats 
locals, aprovat pel Reial decret 2568/1986, de 28 de novembre, amb base als següents, 

 
ANTECEDENTS  

 
1. Atesa l’existència de despeses que no es poden demorar fins a l’exercici següent per a les quals el 
crèdit consignat en el pressupost vigent de la corporació és insuficient i no ampliable, i atès que es 
disposa de superàvit no financer i romanent de tresoreria per a despeses generals positiu, per tot això, la 
Batlia proposà la concessió d’un suplement de crèdit finançat amb càrrec al romanent líquid de 
tresoreria.  

 
2. Amb data 15 d’abril de 2016, la Batlia va emetre una memòria en la qual s’especifica la modalitat de 
modificació del crèdit, el finançament de l’operació i la seva justificació. 

 
3. Amb data 15 d’abril de 2016, la Secretaria va emetre un informe sobre la legislació aplicable i el 
procediment a seguir. 

 
4. Amb data 15 d’abril de 2016 es va emetre un informe d’avaluació del compliment d’avaluació de 
l’objectiu d’estabilitat pressupostària i la Intervenció va informar favorablement sobre la proposta de la 
Batlia. 

 
LEGISLACIÓ APLICABLE 
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La legislació aplicable a l’assumpte és la següent: 
 

— Els articles 169, 170, 172 i 177 del text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, aprovat pel 
Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març. 
— Els articles 34 a 38 del Reial decret 500/1990, de 20 d’abril, pel qual es desenvolupa el capítol I del 
títol VI de la Llei 39/1988, de 28 de desembre, reguladora de les hisendes locals, en matèria de 
pressupostos. 
— Els articles 3, 4, 11, 12, 13, 21 i 23 de la Llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat 
pressupostària i sostenibilitat financera. 
— L’article 16.2 del Reglament de desenvolupament de la Llei 18/2001, de 12 de desembre, 
d’estabilitat pressupostària, en la seva aplicació a les entitats locals, aprovat pel Reial decret 1463/2007, 
de 2 de novembre. 
— L’article 22.2.e de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local. 
— L’Ordre EHA/3565/2008, de 3 de desembre, per la qual s’aprova l’estructura de pressupostos de les 
entitats locals. 
— L’Ordre HAP/2105/2012, d’1 d’octubre, per la qual es desenvolupen les obligacions de 
subministrament d’informació previstes en la Llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat 
pressupostària i sostenibilitat financera. 
— L’article 28.j de la Llei 19/2013, de 9 de desembre, de transparència, accés a la informació pública i 
bon govern. 
— Base 7 de les bases d’execució del pressupost. 

 
Vist tot l’anterior, es considera que l’expedient ha seguit la tramitació establerta en la legislació 
aplicable i procedeix la seva aprovació inicial pel Ple, de conformitat amb el que disposa l’article 177.2 
del text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, aprovat pel Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 
de març, i en l’article 22.2.e de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local. 

 
Per això, de conformitat amb el que estableix l’article 175 del Reglament d’organització, funcionament 
i règim jurídic de les entitats locals, aprovat pel Reial decret 2568/1986, de 28 de novembre, el 
sotasignat eleva el següent  
 
INFORME PROPOSTA DE RESOLUCIÓ 

 
1. Aprovar inicialment l’expedient de modificació de crèdits núm. 6/2016 del pressupost en vigor, en la 
modalitat de suplement de crèdits, finançat amb càrrec al romanent de tresoreria per a despeses generals, 
d’acord amb el resum  següent: 

 
Altes en l’estat de despeses 

Aplicació pressupostària Descripció Euros Progr. Econòmica 
0111 91304 Préstec La Caixa - Escoletes 105.952,77 
0111 91305 Préstec CAM Sabadell 166.801,88 
0111 91306 Préstec BBVA - Pla d’ajustament 50.981,20 

  TOTAL DE DESPESES 323.735,85 
 

Altes en concepte d’ingressos 
Econòmica Descripció Euros Concepte 
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01 87000 Romanent de tresoreria per a despeses 
generals 323.735,85 

 TOTAL D’INGRESSOS 323.735,85 
 

2. Exposar aquest expedient al públic mitjançant un anunci en el BOIB, durant un termini de quinze 
dies, durant els quals les persones interessades podran examinar-lo i presentar reclamacions davant del 
Ple. L’expedient es considerarà definitivament aprovat si, durant el termini esmentat, no s’han presentat 
reclamacions; en cas contrari, el Ple disposarà d’un termini d’un mes per resoldre-les.>> 
 
La regidora d’UIA, Sra. Maria, diu que en aquest expedient es compleix la base 55 d’execució del 
pressupost. A més, diu, que ja ha manifestat en reiterades ocasions la seva postura sobre l’amortització 
del deute. Diu que votaran a favor de la proposta. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que s’abstendrà en la votació. 
 
Tot seguit, els reunits acorden, per 12 vots a favor (PI, PSOE, AA i UIA) i 1 abstenció (PP): 
 
1. Aprovar inicialment l’expedient de modificació de crèdits núm. 6/2016 del pressupost en vigor, en la 
modalitat de suplement de crèdits, finançat amb càrrec al romanent de tresoreria per a despeses generals, 
d’acord amb el resum  següent: 

 
Altes en l’estat de despeses 

Aplicació pressupostària Descripció Euros Progr. Econòmica 
0111 91304 Préstec La Caixa - Escoletes 105.952,77 
0111 91305 Préstec CAM Sabadell 166.801,88 
0111 91306 Préstec BBVA - Pla d’ajustament 50.981,20 

  TOTAL DE DESPESES 323.735,85 
 

Altes en concepte d’ingressos 
Econòmica Descripció Euros Concepte 
01 87000 Romanent de tresoreria per a despeses 

generals 323.735,85 
 TOTAL D’INGRESSOS 323.735,85 

 
2. Exposar aquest expedient al públic mitjançant un anunci en el BOIB, durant un termini de quinze 
dies, durant els quals les persones interessades podran examinar-lo i presentar reclamacions davant del 
Ple. L’expedient es considerarà definitivament aprovat si, durant el termini esmentat, no s’han presentat 
reclamacions; en cas contrari, el Ple disposarà d’un termini d’un mes per resoldre-les. 
 
 
8. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta l’Equip de Govern municipal sobre la possible 
supressió del batxillerat nocturn presencial de l’IES Mossèn Alcover 
 
La regidora delegada de les àrees de Relacions Institucionals i Educació, Sra. Sureda, explica la moció, 
que, copiada literalment, diu: 
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<<EXPOSICIÓ DE MOTIUS  
 
1. El claustre de professors de l’IES Mossèn Alcover ens ha manifestat la intenció per part de la 
Conselleria d’Educació i Universitat de canviar la modalitat de batxillerat nocturn a modalitat 
semipresencial. 

 
2. Aquest claustre de professors ens ha demanat, com a grup polític, que presentem, als ajuntaments 
dels pobles que tenen alumnat que cursa aquest tipus de batxillerat, aquesta moció en benefici de tots els 
alumnes que hi estan matriculats. 

 
3. El batxillerat nocturn del Mn. Alcover ha complert, des de sempre, una important funció social. Ha 
aconseguit, des de fa dècades, que una gran quantitat d’alumnes hagin pogut adquirir uns coneixements 
i uns títols que els han permès millorar en la seva vida laboral i accedir i acabar carreres universitàries 
així com exercir una professió. 

 
4. Una part de l’alumnat del batxillerat nocturn ve amb un fracàs escolar anterior i aquest tipus de 
batxillerat els dóna una segona oportunitat i molts d’alumnes ho han sabut aprofitar. 

 
5. El professorat del batxillerat nocturn creu que no és gaire oportú tallar de forma sobtada aquest servei 
que es dóna als alumnes. 

 
6. En aquests moments hi ha centres de Palma que ofereixen el batxillerat nocturn presencial que tenen 
manco matrícula i assistència a les classes que l’IES Mossèn Alcover, i no se’ls ha avisat d’aquest 
possible canvi de modalitat. 

 
7. L’oferta d’aquest batxillerat és molt antiga i és un referent a la comarca. No només hi acudeixen 
alumnes de la comarca, sinó també d’altres punts de l’illa, ja que no hi ha una altra oferta presencial 
d’estudis nocturns a la part forana. 
 
Per tots aquests motius, es proposa al Ple que adopti els següents 
 
ACORDS:  
 
1. Instar la Conselleria d’Educació i Universitat a fer les gestions necessàries per tal que el batxillerat 
nocturn presencial de l’IES Mossèn Alcover de Manacor no passi al format de semipresencial. 
 
2. Trametre aquest acord a la Conselleria d’Educació i Universitat i a la Direcció de l’IES Mossèn 
Alcover de Manacor.>> 
 
El regidor d’UIA, Sr. Arnandis, diu que estan a favor que es mantengui aquesta oferta educativa. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que els ve molt de nou aquesta moció, que un pacte de progrés 
presenti aquesta moció. Diu que votarà a favor de la moció. 
 
La regidora del PI, Sra. Sureda, diu que, des de l’Equip de Govern, sempre han donat suport a 
l’educació sense tenir en compte el Govern de la comunitat autònoma. 
 
Tot seguit, els reunits acorden, per unanimitat: 
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1. Instar la Conselleria d’Educació i Universitat a fer les gestions necessàries per tal que el batxillerat 
nocturn presencial de l’IES Mossèn Alcover de Manacor no passi al format de semipresencial. 
 
2. Trametre aquest acord a la Conselleria d’Educació i Universitat i a la Direcció de l’IES Mossèn 
Alcover de Manacor. 
 
 
9. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal d’UIA per la localització, 
senyalització, dignificació, protecció i exhumació de les fosses comunes al municipi d’Artà i per a 
la localització de persones desaparegudes durant la Guerra Civil i el franquisme 
 
El portaveu d’UIA, Sr. Alzamora, explica la moció, que, copiada literalment, diu. 
 
<<EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
El mes d’octubre passat va ser redactada i presentada en el Parlament de les Illes Balears la Llei balear 
de fosses, que desplegarà la Llei 52/2007, anomenada “Llei de memòria històrica”, i establirà la 
competència i, així mateix, el compromís del Govern de les Illes Balears en la localització de les 
persones desaparegudes durant la Guerra Civil i la dictadura franquista, així com la localització, 
senyalització, dignificació, protecció i, si és possible, exhumació de les fosses comunes que es trobin en 
territori balear. Aquesta Llei va ser presa en consideració pel Parlament de les Illes Balears el passat 
mes de febrer. 
 
D’acord amb la Llei balear de fosses, quan sigui aprovada i entri en vigor, el Govern assumirà 
directament les competències en aquesta matèria perquè la localització tant dels desapareguts com de les 
fosses sigui el més ràpid i eficaç possible, per acabar amb la delegació en famílies i associacions 
d’aquesta responsabilitat i per evitar que el pes de les investigacions i prospeccions recaigui en els 
ajuntaments que tenen fosses en el seu terme municipal.  
 
D’acord amb la investigació realitzada per Jaume Morey, per a Memòria de Mallorca, a instàncies del 
Govern balear el 2010, en el municipi d’Artà es pot afirmar l’existència de 2 fosses comunes de la 
Guerra Civil: una a Salma, a un dels revolts del coll d’Artà a la vessant de Sant Llorenç, on podria 
haver-hi 3 cossos; i una altra al Cementeri d’Artà, ubicada al quadre 1 del plànol, on hi pot haver-hi 21 
cossos, 15 dels quals no estarien identificats. Cap actuació institucional s’ha realitzat fins a dia d’avui 
en relació amb aquestes fosses, exceptuant la senyalització amb una placa per part de l’Ajuntament 
d’Artà la fossa del Cementeri. 
 
Per tot això, des de el Grup Municipal d’Unió Independents d’Artà proposam al Ple de l’Ajuntament 
que adopti els següents  
 
ACORDS: 
 
1. Instar el Govern de les Illes Balears a assumir directament les competències en aquesta matèria 
respecte de les dues fosses comunes del municipi, perquè la localització tant dels desapareguts com de 
les fosses sigui el més ràpid i eficaç possible, per acabar amb la delegació en famílies i associacions 
d’aquesta responsabilitat, i per evitar que el pes de les investigacions i prospeccions recaigui 
completament en l’Ajuntament d’Artà. 
 
2. Col·laborar amb el Govern de les Illes Balears en l’anàlisi de la situació de totes les fosses que hi 
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pugui haver en el municipi i en la intervenció d’aquelles fosses que sigui viable. 
 
3. Per a les fosses en què no sigui possible la seva intervenció, instar l’Administració competent a la 
tramitació oportuna perquè siguin senyalitzades, dignificades i protegides legalment com a BIC o béns 
catalogats, com així preveurà la Llei de fosses.   
 
4. Col·labori com a ajuntament en tot aquest procés, juntament amb el Govern de les Illes Balears, el 
Consell de Mallorca i les associacions encarregades de vetlar i conèixer la memòria històrica de la 
Guerra Civil i la dictadura franquista.  
 
5. Col·laborar activament en la recerca dels veïns desapareguts durant la Guerra Civil i el franquisme, si 
escau, exigint a l’Administració competent que assumeixi el cost de les proves d’ADN de les persones 
desaparegudes residents en aquest municipi que puguin ser localitzades en fosses comunes en altres 
localitats de Balears o de fora de la comunitat autònoma.>> 
 
La regidora del PI, Sra. Sureda, diu que estan d’acord amb la moció. Diu que, si bé la Llei de fosses està 
en tramitació parlamentària, tots els grups municipals, com els parlamentaris, estan d’acord en què el 
Govern assumeixi el cost. Diu que des de l’any 2011 no es paguen les subvencions per a les famílies. 
Explica que hi ha famílies que han lluitat durant molt d’anys i que no podran veure els resultats, perquè 
es tracta de gent molt major. Diu que no s’oposa al fet que l’Ajuntament col·labori, però diu que s’ha 
d’entendre que és el Govern el que s’ha de fer càrrec de les despeses. 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, diu que està d’acord amb la moció. Opina que és un tema molt 
sensible. Diu que l’Equip de Govern del Parlament ha encapçalat aquesta llei. Diu que votaran a favor 
de la moció. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que ell afegiria: “[...] i per a la localització de totes les persones 
desaparegudes durant la Guerra Civil i el franquisme”. Finalment, diu que votarà a favor de la moció. 
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, aplaudeix la presentació d’aquesta moció, que, segons ella, honra i 
dignifica a aquesta persona. Opina que aquesta moció no és oportuna, sinó necessària. Diu que no 
estaria de més destinar una partida pressupostària  complementària. 
 
El portaveu d’UIA, Sr. Alzamora, opina que no fa falta incloure el demanat pel portaveu del PP, ja que 
la moció parla de les persones desaparegudes. 
 
Finalment, els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Instar el Govern de les Illes Balears a assumir directament les competències en aquesta matèria 
respecte de les dues fosses comunes del municipi, perquè la localització tant dels desapareguts com de 
les fosses sigui el més ràpid i eficaç possible, per acabar amb la delegació en famílies i associacions 
d’aquesta responsabilitat, i per evitar que el pes de les investigacions i prospeccions recaigui 
completament en l’Ajuntament d’Artà. 
 
2. Col·laborar amb el Govern de les Illes Balears en l’anàlisi de la situació de totes les fosses que hi 
pugui haver en el municipi i en la intervenció d’aquelles fosses que sigui viable. 
 
3. Per a les fosses en què no sigui possible la seva intervenció, instar l’Administració competent a la 
tramitació oportuna perquè siguin senyalitzades, dignificades i protegides legalment com a BIC o béns 
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catalogats, com així preveurà la Llei de fosses.   
 
4. Col·labori com a ajuntament en tot aquest procés, juntament amb el Govern de les Illes Balears, el 
Consell de Mallorca i les associacions encarregades de vetlar i conèixer la memòria històrica de la 
Guerra Civil i la dictadura franquista.  
 
5. Col·laborar activament en la recerca dels veïns desapareguts durant la Guerra Civil i el franquisme, si 
escau, exigint a l’Administració competent que assumeixi el cost de les proves d’ADN de les persones 
desaparegudes residents en aquest municipi que puguin ser localitzades en fosses comunes en altres 
localitats de Balears o de fora de la comunitat autònoma. 
 
 
10. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal d’UIA relativa a declaració 
de municipi oposat a l’aplicació del Tractat transatlàntic de comerç i inversió (TTIP) 
 
El portaveu d’UIA, Sr. Alzamora, explica la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
La Unió Europea (UE) i els Estats Units d’Amèrica (EUA) estan negociant en secret, amb un intolerable 
dèficit de transparència i control per part de la ciutadania i dels seus representants polítics (parlaments 
nacionals i europeu), un ampli acord de liberalització de comerç i inversions, que representa un seriós 
perill per a la democràcia, la deguda protecció dels drets laborals, mediambientals i la salut, prioritzant 
l’interès comercial dels inversors i empreses transnacionals (ETN) davant l’interès general. 
 
Aquesta “major liberalització de les relacions comercials EUA-UE”, tal com està concebuda, implicaria 
una rebaixa dels estàndards europeus i nord-americans, és a dir, de les regulacions que protegeixen els 
drets de la ciutadania en àmbits con el consum, el treball o el medi ambient, ja que aquestes regulacions 
limiten als beneficis de les corporacions. D’aquesta manera es posaria fi al “principi de precaució”, que 
a Europa domina la legislació sobre alimentació i els drets al consum europeus. 
 
El TTIP, en perseguir la liberalització total dels serveis públics i l’obertura de prestació dels mateixos a 
les ETN, així com a les compres i licitacions de béns i serveis de les administracions públiques (AP), 
posa en perill els serveis i les compres públiques, a tots els nivells, i compromet la capacitat de les 
institucions electes per administrar lliurement les seves comunitats locals i promocionar l’economia i 
les iniciatives locals. 
 
Els EUA i la UE intenten incloure en el TTIP mesures per a la protecció dels inversors. En el cas de 
presentar conflictes per part d’aquest col·lectiu amb els estats, un “tribunal” d’arbitratge seria qui 
s’encarregués de resoldre’ls: l’anomenat Investor-State Dispute Settlement (ISDS). Aquest òrgan tindria 
competències per establir compensacions econòmiques dels estats a la inversió estrangera, per 
l’aplicació de mesures (p. ex., l’augment d’estàndards mediambientals o sanitaris) que puguin reduir els 
seus beneficis presents o futurs. L’Estat no pot en aquest cas recórrer la sentència, ja que les decisions 
dels òrgans d’arbitratge són fermes i no poden ser qüestionades. 
 
Així mateix, el TTIP recull la creació d’un organisme permanent anomenat Consell de Cooperació 
Reguladora que supervisarà totes les normes comunitàries relatives al que estableix el TTIP, donant 
accés directe als lobbies empresarials per influir i modificar en el seu benefici la nostra legislació. 
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D’aquesta manera, les lleis del comerç passen per sobre de qualsevol altra consideració social i ignoren 
qualsevol legislació continental, nacional, regional o local. Les comunitats locals es troben limitades per 
ajustaments estructurals restrictius a causa dels acords i les polítiques de lliure comerç i de protecció de 
l’inversor. Aquesta lògica desmantella els serveis públics i suprimeix la llibertat dels poders locals per 
subministrar els serveis i satisfer les necessitats de les seves poblacions, atenent a polítiques i plans de 
promoció del teixit econòmic i social local. 
 
L’aprovació del TTIP contribuiria, en el cas de l’Estat espanyol, a l’ofensiva del Govern estatal de 
desmantellament dels municipis, que sota el nom de Llei de racionalització i sostenibilitat de 
l’Administració local pretén tres objectius bàsics: 
 
- Restringir la democràcia i l’autonomia local. 
- La supressió de competències i serveis públics locals. 
- La total privatització dels serveis municipals. 
 
Els governs regionals de la UE (comunitats autònomes, en el nostre cas), així com les corporacions 
locals, tenen dret a ser informats sobre la legislació que serà acordada a escala europea que els pugui 
afectar, perquè puguin expressar les seves opinions. Aquest dret no s’ha facilitat fins ara respecte a les 
negociacions sobre el TTIP. 
 
Per altra banda, els territoris insulars encara estaríem més desprotegits per intentar preservar els nostres 
entorns econòmics, socials i mediambientals. No podem recular en les legislacions i sentències que han 
permès frenar les indemnitzacions per lucre cessant a les administracions públiques, quan es tracta de 
defensar el bé comú i protegir el territori amb un criteri de bé públic.   
 
Pel que fa a la contractació pública, l’objectiu que es pretén amb el TTIP és mantenir l’Acord sobre 
contractació pública (ACP) de l’Organització Mundial del Comerç (OMC) fins a crear un de nou acord 
millorat. L’ACP està sent utilitzat per la Comissió Europea com a justificació per reduir les garanties en 
la Llei de la contractació pública. 
 
Qualsevol classe d’acord, incloent-hi la contractació pública, ha de conduir a augmentar les garanties i 
no a reduir-les. Aquest acord no ha de posar en perill els aspectes progressistes de la Llei de 
contractació pública de la UE, especialment els que faciliten el desenvolupament regional i local. 
Aquests aspectes són importants, ja que permeten que es realitzin les contractacions públiques tenint en 
compte no només el preu, sinó també altres aspectes com els mediambientals i els socials. 
 
Les administracions locals: 
 
- en estar a prop de les necessitats dels seus pobles, tenen el deure de responsabilitzar-se i posicionar-se 
respecte de les implicacions de tota mena que comporta el TTIP, per a l’administració, els drets de la 
seva ciutadania i el medi ambient; 
 
- sent els canals adequats per promoure els serveis públics i l’economia i ocupació locals, s’esforcen per 
a la seva promoció com a resposta a l’interès general; 
 
- estan obligades a resoldre els reptes socials, econòmics i mediambientals i, consegüentment, a 
defensar la universalitat dels serveis públics i la protecció de la ciutadania. 
 
Les comunitats locals volen ampliar el debat públic i democràtic sobre allò que està veritablement en 
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joc darrere d’aquest tractat i la sort que correran els serveis i les compres públiques: 
 
- el comerç i la inversió només poden conduir a intercanvis econòmics i socialment beneficiosos si 
respecten les necessitats humanes, i si no es basen únicament en el benefici de l’especulació financera i 
de les grans empreses multinacionals; 
 
- l’eliminació programada i progressiva dels serveis públics és, al mateix temps, l’eliminació 
progressiva de la solidaritat i la democràcia; 
 
- l’obertura màxima dels serveis i les compres públiques a la lògica del capital privat produeix efectes 
contraproduents pel que fa a la seva accessibilitat, la seva qualitat i el seu cost; 
 
- els drets socials són drets inalienables, per la qual cosa no poden dependre exclusivament de la lògica 
del mercat; 
 
- només l’existència diversificada de serveis públics socialment útils permet assegurar una qualitat de 
vida digna per a tothom i a tot arreu, en estret nexe amb l’exercici real de la democràcia; 
 
- el control públic ha de ser preservat per garantir l’accés als béns comuns i a la creació de nous serveis 
públics, així com per afavorir l’economia i ocupació locals. 
 
A més, l’Ajuntament d’Artà, a proposta d’IV, ja va aprovar una moció en el Ple de 24 de febrer de 2015 
en el mateix sentit. 
 
Per tot això, proposam la següent 
 
MOCIÓ: 
 
1. Declarar Artà municipi oposat al TTIP, defensant els serveis públics bàsics per a la solidaritat i la 
redistribució social. 
 
2. Donar suport a totes les iniciatives dirigides a mantenir el caràcter públic dels anomenats serveis 
socialment útils. 
 
3. Sol·licitar la derogació immediata, amb caràcter retroactiu, de la Llei de racionalització i 
sostenibilitat de l’administració local, per legislar, en el seu lloc, una nova normativa enfocada al 
desenvolupament de l’economia local. 
 
4. Sol·licitar la suspensió de les negociacions del TTIP i altres acords comercials similars (com el 
CETA, Acord de Lliure Comerç entre el Canadà i la UE, i el TISA, Acord Multilateral per a la 
Liberalització i Privatització de Serveis Públics). 
 
5. Sol·licitar també que: 
 
- No siguin incloses disposicions tipus ISDS en cap futur tractat d’inversions i siguin eliminades dels 
tractats actualment en vigor. 
 
- S’eviti, en tot moment, la creació d’organismes que institucionalitzin la intervenció de les ETN 
(empreses transnacionals) en les regulacions comercials que afectin els drets de la ciutadania. 
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- Coherentment amb la legalitat europea i amb els precedents d’anteriors tractats comercials semblants 
de caràcter mixt, es mantingui la necessitat de ratificació del TTIP, el CETA i el TISA pels 28 estats 
membres de la Unió Europea, ja sigui via parlamentària o via referèndum. 
 
6. Assolir el compromís de promoure la informació i el debat públic entre la ciutadania i les entitats 
econòmiques, socials, professionals, culturals, etc., sobre l’impacte que podria comportar aquest tractat 
al nostre municipi.>> 
 
La regidora del PI, Sra. Sureda, diu que el tema d’aquest tractat és un tema molt delicat. Es pot fer 
públic el que se sap, diu la Sra. Sureda; a més, diu que aquesta negociació crea molt de dubtes. Explica 
que es va demanar que les negociacions en àmbit europeu es traslladassin a les Corts Generals. Opina 
que és important que es defensi des d’Artà. No veu clar el fet de declarar el municipi d’Artà oposat al 
TTIP, sense saber com està aquest tema. Demana una nova redacció del punt número 1 de la part 
dispositiva. 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, diu que ja varen aprovar una moció semblant. A continuació, llegeix 
la seva intervenció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Defensam el procés de negociació, però en cap cas acceptarem un acord amb els Estats Units que 
suposi un perjudici per als interessos de la ciutadania europea i que suposi un pas enrere en els 
estàndards europeus de protecció mediambiental, social i laboral de què gaudim i que són 
innegociables. És necessari un acord que reguli adequadament les relacions econòmiques entre les dues 
principals potències del món sobre les bases del manteniment i millora dels estàndards de protecció 
social, laboral i mediambiental europeus i que pugui servir de referència en el comerç mundial. Un 
acord que beneficiï els consumidors i que obri noves oportunitats a les nostres empreses, en particular a 
les PIME.>> 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que està a favor amb allò que ha proposat la regidora del PI; diu 
que, si no s’accepta, s’abstendrà en la votació. Diu que l’exposició de motius té un entrada molt bona, 
però que no l’entén. Diu que ell no creu que el govern europeu sigui indiferent als temes que al·ludeix 
la moció, com el de no defensar els serveis públics. Opina que, la negociació, la fan uns partits que 
saben el que fan. 
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, agraeix a UIA que hagi relacionat en l’exposició de motius una moció, 
en el mateix sentit, presentada per IV i que va resultar aprovada en el Ple de 24 de febrer de 2015. 
Opina que s’hi ha d’intervenir limitant, com es pretén a través d’aquesta moció. Diu que s’ha de 
treballar posant barreres a aquest tractat. Opina que és una contradicció el que proposa el PI, diu que és 
antagònic. Diu que ella no faria cap canvi a la moció. 
 
El portaveu d’UIA, Sr. Alzamora, en relació a la proposta formulada pel PI, diu que el problema és que, 
mentre no estigui aprovat, no hi haurà la transparència que hi proposen. Diu que el que està creant són 
òrgans i eines per facilitar els mecanismes per manca de control d’institucions i tenir en mans de les 
institucions els serveis públics. 
 
La regidora del PI, Sra. Sureda, diu que el portaveu d’UIA només s’ha quedat amb el tema de la 
transparència. Demana el vot separat del punt 1 de la part dispositiva per abstenció en el mateix. Diu 
que està en contra del Tractat mentre no se sàpiga què diu. Opina que s’ha de tenir la seguretat que no 
compleixen per votar en contra; diu que no volen posicionar-se en contra a priori. 
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El portaveu d’UIA, Sr. Alzamora, diu que manté el punt número 1 de la part dispositiva tal com està 
redactat. 
   
Seguidament, se sotmet a votació el punt 1 de la part dispositiva i els reunits acorden, per 9 vots a favor 
(PI, PSOE i AA) i 4 abstencions (PI i PP): 
 
1. Declarar Artà municipi oposat al TTIP, defensant els serveis públics bàsics per a la solidaritat i la 
redistribució social. 
 
Finalment, se sotmet a votació la resta de la moció i els reunits acorden, per unanimitat: 
 
2. Donar suport a totes les iniciatives dirigides a mantenir el caràcter públic dels anomenats serveis 
socialment útils. 
 
3. Sol·licitar la derogació immediata, amb caràcter retroactiu, de la Llei de racionalització i 
sostenibilitat de l’administració local, per legislar, en el seu lloc, una nova normativa enfocada al 
desenvolupament de l’economia local. 
 
4. Sol·licitar la suspensió de les negociacions del TTIP i altres acords comercials similars (com el 
CETA, Acord de Lliure Comerç entre el Canadà i la UE, i el TISA, Acord Multilateral per a la 
Liberalització i Privatització de Serveis Públics). 
 
5. Sol·licitar també que: 
 
- No siguin incloses disposicions tipus ISDS en cap futur tractat d’inversions i siguin eliminades dels 
tractats actualment en vigor. 
 
• S’eviti, en tot moment, la creació d’organismes que institucionalitzin la intervenció de les ETN 
(empreses transnacionals) en les regulacions comercials que afectin els drets de la ciutadania. 
 
• Coherentment amb la legalitat europea i amb els precedents d’anteriors tractats comercials semblants 
de caràcter mixt, es mantingui la necessitat de ratificació del TTIP, el CETA i el TISA pels 28 estats 
membres de la Unió Europea, ja sigui via parlamentària o via referèndum. 
 
6. Assolir el compromís de promoure la informació i el debat públic entre la ciutadania i les entitats 
econòmiques, socials, professionals, culturals, etc., sobre l’impacte que podria comportar aquest tractat 
al nostre municipi. 
 
 
11. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal d’UIA relativa a 
l’elaboració d’un catàleg d’arbres i plantes singulars 
 
La regidora d’UIA, Sra. Moreno llegeix la moció, que, copiada literalment, diu. 
 
<<Un municipi guanya valor i identitat si coneix i conserva la seva cultura, tradicions, gastronomia i 
medi ambient. De fet, aquestes són prioritats bàsiques que donen un segell de qualitat important i que, a 
més, s’identifiquen amb el model de “ciutat slow”, un sorgiment que va néixer a Itàlia l’any 1999 que 
fomenta un estil de vida tranquil, saludable i que fomenta les tradicions i el seu entorn. 
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El cas que es presenta només és a l’entorn al qual es fa referència. 
 
Artà té diversitat d’ambients: costaners, fonts, torrents, boscs i garrigues. Aquest fet fa que tenguem un 
elevat nombre d’espècies pel que fa a la vegetació: plantes i arbres. Tenim conreus extensius de 
figueres, ametlers, garrovers, càrritx, garballó, entre d’altres. 
 
Per tal de donar nom i conèixer totes les espècies singulars de vegetació del nostre entorn. 
 
Per tal de concretar les espècies autòctones del nostre municipi. 
 
Per tal de poder sembrar adequadament i segons el lloc que toqui les plantes i arbres. 
 
Per tal de cultivar la vegetació amb les màximes garanties. 
 
Per tal de respectar, donar valor i identitat a la vegetació. 
 
Des de l’Associació APAEMA, de la secció apícola, proposen tenir en compte en el catàleg les plantes i 
els arbres autòctons d’interès apícola.  
 
Per tot això, el grup municipal d’Unió Independents d’Artà proposa al Ple de l’Ajuntament d’Artà els 
següents  
 
ACORDS: 
 
1. Instar l’Equip de Govern a elaborar un catàleg d’arbres i plantes singulars del nostre municipi. 
 
2. Elaborar un catàleg de plantes i arbres autòctons per tal de poder disposar-ne a l’hora de fer 
repoblació i sembra de zones verdes, parcs, carrers, etc.>> 
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, troba que la idea és bona. Diu que, en principi, tenen unes activitats 
previstes; considera interessant incloure algunes plagues que estan en marxa. Manifesta que pot ser una 
eina útil. Diu que hi votarà a favor, a pesar, diu, que no serà una proposta que es pugui desenvolupar 
aquest any. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que no sap què pot costar aquest catàleg. Opina que seria 
convenient fer una recerca si ja existeix una relació de plates i arbres. 
 
Tot seguit, els reunits acorden, per 12 vots a favor (PI, PSOE, AA i UIA) i 1 abstenció (PP): 
 
1. Instar l’Equip de Govern a elaborar un catàleg d’arbres i plantes singulars del nostre municipi. 
 
2. Elaborar un catàleg de plantes i arbres autòctons per tal de poder disposar-ne a l’hora de fer 
repoblació i sembra de zones verdes, parcs, carrers, etc. 
 
 
12. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten els grups municipals d’UIA i de El Pi— 
Proposta per les Illes de rebuig a les mesures coercitives del Ministeri d’Hisenda i a favor d’un 
nou model de finançament 
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La regidora d’UIA, Sra. Maria, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Segons les dades anunciades pel Ministeri d’Hisenda el 31 de març, el dèficit públic del conjunt de 
les administracions públiques per a 2015 ha estat del 5,16 % del producte interior brut, superant 
l’objectiu del 4,2 % compromès amb Brussel·les. 
 
En la descomposició d’aquest dèficit, un 3,92 % correspon a l’Estat (un 2,68 % de l’Administració 
General i un 1,26 % del Fons de la Seguretat Social), un 1,66 % a les comunitats autònomes (tot i que 
Balears, amb un 1,51 %, ha estat per davall de la mitjana) i les entitats locals presentaren un superàvit 
del 0,44 %. 
 
Cal recordar que és l’Estat qui, amb la seva majoria al Consell de Política Fiscal, estableix els límits de 
dèficit de cada administració i on, sistemàticament, s’ha reservat els marges més importants, deixant 
límits inassumibles per a les comunitats autònomes (3,5 % per a l’Estat, 0,7 % per a les comunitats al 
2015), que són qui gestionen serveis públics bàsics com la Sanitat, l’Educació i els Serveis Socials. 
 
A pesar d’aquesta distribució, on quedà palès que la part més important del dèficit generat depèn de 
l’Estat, el ministre Montoro ha culpabilitzat les comunitats autònomes del desviament i ha anunciat 
mesures contra aquestes, com l’exigència de plans de retallades o la retenció dels pagaments del Fons 
de Liquiditat Autonòmica. 
 
Aquest fet és especialment greu a una comunitat com la nostra, discriminada fiscalment. El Parlament 
de les Illes Balears s’ha manifestat reiterades vegades a favor de revisar l’actual sistema de finançament 
de les comunitats autònomes. A la sessió plenària de 9 de febrer de 2016 es va aprovar, entre d’altres, 
l’acord següent per unanimitat: 
 
<<El Parlament de les Illes Balears dóna suport al Govern de les Illes Balears per seguir reivindicant 
una nova llei de finançament de les comunitats autònomes, que modifiqui l’actual finançament que, tot i 
suposar una millora, s’ha demostrat injust i perjudicial per a les Illes Balears. El nou sistema hauria 
d’implicar,  entre altres millores, la descentralització dels ingressos i la relació d’ordinalitat entre la 
despesa per habitant i la contribució de cada comunitat autònoma>> 
 
En aquella mateixa proposició es constatava que, segons el Sistema de Comptes Públics Territorialitzats 
publicat el juliol de 2015, el Ministeri d’Hisenda reconeix que a Balears es recapten anualment 1.330 
milions d’euros més del que s’hi inverteix, a pesar de ser un càlcul realitzat amb una metodologia que 
perjudica les Illes Balears. 
 
És del tot intolerable que, mentre les Illes Balears sofreixen un autèntic espoli i aporten, només 
enguany, 780 milions d’euros als Fons de Garantia i de Suficiència, rebin amenaces per part del ministre 
d’Hisenda en funcions de retenció de pagaments del Fons de Liquiditat Autonòmica, per haver superat 
amb uns 220 milions d’euros el límit de dèficit imposat per l’Estat. 
 
Per tot això, proposam al Ple l’adopció dels següents  
 
ACORDS: 
 
1. Rebutjar l’adopció de qualsevol mesura coercitiva per part del Ministeri d’Hisenda i Administracions 
Públiques contra la comunitat de les Illes Balears per l’incompliment del límit de dèficit imposat per 
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l’Estat espanyol.  
 
2. Adherir-se, com a ajuntament, al Parlament de les Illes Balears i reiterar la necessitat d’una nova llei 
de finançament de les comunitats autònomes, que modifiqui l’actual finançament que, tot i suposar una 
millora, s’ha demostrat injust i perjudicial per a les Illes Balears. El nou sistema hauria d’implicar,  
entre d’altres millores, la descentralització dels ingressos i la relació d’ordinalitat entre la despesa per 
habitant i la contribució de cada comunitat autònoma.>> 
 
El batle diu que aquesta moció és un clàssic en els plens. Diu que, per desgràcia, la situació no millora. 
Diu que està a favor de la moció i demana adherir-se a la moció. 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, diu que no sap si les dades són correctes. 
 
La regidora d’UIA, Sra. Maria, li diu que sí, que són correctes. 
 
El Sr. Galán comenta que dimecres passat els varen dir que el tema s’havia flexibilitzat. Informa que el 
PSIB-PSOE va fer feina per millorar aquesta situació. Diu que no sap si el que es planteja en el darrer 
punt del punt número 2 de la part dispositiva sigui el millor sistema, ja que, diu, desconeix el tema. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que és difícil no votar a favor perquè vénguin doblers. També diu 
que, de vegades, voten coses que no són necessàries. Finalment, diu que votarà a favor de la moció. 
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, diu que hi votarà a favor. 
 
A continuació, els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Rebutjar l’adopció de qualsevol mesura coercitiva per part del Ministeri d’Hisenda i Administracions 
Públiques contra la comunitat de les Illes Balears per l’incompliment del límit de dèficit imposat per 
l’Estat espanyol.  
 
2. Adherir-se, com a ajuntament, al Parlament de les Illes Balears i reiterar la necessitat d’una nova llei 
de finançament de les comunitats autònomes, que modifiqui l’actual finançament que, tot i suposar una 
millora, s’ha demostrat injust i perjudicial per a les Illes Balears. El nou sistema hauria d’implicar,  
entre d’altres millores, la descentralització dels ingressos i la relació d’ordinalitat entre la despesa per 
habitant i la contribució de cada comunitat autònoma. 
 
 
13. Informació de les resolucions de Batlia corresponents al mes de març de 2016  
 
A continuació, es dóna compte de les resolucions de Batlia corresponents al mes de març de 2016. 
 
Els reunits, per assentiment unànime, es donen per assabentats. 
 
 
14. Precs i preguntes 
 
La secretària informa que UIA i PP han presentat escrits de precs i preguntes, els quals es llegeixen  a 
continuació. 
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PRECS I PREGUNTES QUE FORMULA UIA 
 
Hisenda 

 
- Al registre de sortida 490, de 8 d’abril de 2016, figura un contracte menor de servei d’assistència 
tècnica per a l’elaboració d’informes de projecte d’obra. 

 
· Quins projectes són? 

 
Resposta: Es tracta d’informar els diversos projectes que entren a l’Ajuntament. 

 
- Aquest contracte, per valor de 17.800 euros, s’ha assignat a la partida 2016 01 9201 22799 03, la qual 
només té una assignació de 4.541 euros. Com així? I la resta, de quina partida es pagarà? 

 
Resposta: De la bossa. 
  
INTERIOR 
 
- Dia 11 de març la Sindicatura de Comptes va reclamar una relació certificada compressiva de tots els 
contractes adjudicats al 2015. En el plenari passat ens diguéreu que encara no l’havíeu entregada. Ja 
l’heu entregada? Ens en podeu fer arribar una còpia?  

 
Resposta: Sí, està enviada de dia 8 d’abril. 

 
- Dia 11 de març l’Agència Tributària va reclamar una relació dels contractes de concessió 
administrativa i una relació dels actes i negocis que originin un desplaçament patrimonial a favor de 
particulars. En el plenari passat ens diguéreu que encara no l’havíeu entregada. Ja l’heu entregada? Ens 
en podeu fer arribar una còpia?  

 
Resposta: S’ha revisat i no afecta cap contracte. Per tant, no s’ha d’enviar res. 
 
- En data 18 d’abril es va autoritzar Palma Pictures a fer un rodatge a cala Torta els dies 19 i 20 d’abril, 
de manera que ja està fet. Es pot autoritzar un rodatge, i cobrar una taxa, a una zona que no és de 
titularitat municipal, ja que és de Costes o bé privada? 

 
Resposta: Entenem que l’expedient és totalment correcte. 

 
Promoció econòmica 
 
- S’ha realitzat un contracte menor per valor de 6.000 euros més IVA per dur a terme l’observatori de 
l’experiència turística del municipi d’Artà. Quina feina exactament s’ha contractat amb aquest 
contracte? 

 
Resposta: Un sistema d’enquestes a visitants i d’anàlisi de resultats. 

 
Urbanisme 
 
- En un registre d’entrada un ciutadà es queixa pels excessius renous que provoca l’obra del carrer de 
Montferrutx de la Colònia de Sant Pere propietat de Taylor. Ja li heu contestat? Quines mesures es 
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prendran? 
 

Resposta: No en tenc constància. 
 

- Quin import heu cobrat per l’ocupació de la via pública del tancament que ocupa la voravia de la illeta 
per aquesta obra? 

 
Resposta: No en tenc constància. 

 
- Ja fa un parell de mesos que, a l’aparcament de la plaça de l’IBAVI, hi romanen maquinària, material i 
utillatge d’obra que no és municipal. Per quin motiu s’ocupa aquest espai de manera particular i com a 
magatzem, a un espai obert i públic, quan a Artà manquen zones d’aparcament? 

 
Resposta: És el material que es necessita per fer les obres del carrer de Ciutat. 

 
Medi ambient 
 
- Dia 14 de març de 2016 va tenir entrada a l’Ajuntament una notificació de la DG d’Espais Naturals i 
Biodiversitat sobre l’aparcament incontrolat de cala Torta, i en la qual sol·liciten que l’Ajuntament 
prengui mesures. A l’acta d’inspecció els tècnics proposen una senyalització específica de prohibició 
d’aparcar a la zona, delimitar amb pals i cordes el camí d’accés a la platja i la instal·lació d’una barrera 
basculant per impedir l’accés de vehicles. Teniu previst realitzar aquestes actuacions? Si és que sí, 
quan? Si és que no, per què? 

 
Resposta: De moment, no. Es demana que s’assumeixi des d’allà. Estam en conversacions per 
col·laborar. 

  
- Hi ha moltes queixes per part dels ciutadans en referència a les colònies de moixos. Quines tasques es 
preveuen dur a terme per al control de plagues felines, segons l’acord signat amb l’Associació 
Animalista d’Artà, Interclínic i Veterclínic? 
 
Resposta: S’està fent feina de sanar moixos. 
 
Serveis socials 
 
- El 14 de març va tenir entrada una carta del president del Consell de Mallorca amb què oferia 
col·laborar amb el projecte que el Consell ha impulsat per cooperar amb el Govern de l’illa grega de 
Quios, amb motiu de la crisi de refugiats que viu aquella zona. Què li heu contestat? Teniu intenció de 
fer-hi alguna aportació?  

 
Resposta: Es va enviar la informació abans de la reunió del Fons. A la reunió del Fons es va explicar el 
projecte. Hem tancat el compte que tenim obert des del mes d’octubre i no pensam obrir-ne un altre. 
 
- A l’Assemblea de Batles de 3 de desembre de 2015 un objectiu és que tots els municipis elaborin o 
actualitzin el seu Pla municipal sobre drogues. Pensau dur a terme aquest Pla? 

 
Resposta: Si tot va bé, dijous hi haurà la primera reunió. 

 
Festes 
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- A les festes de Sant Salvador de 2015 una ciutadana va tenir un accident provocat pel Correfocs. Dia 4 
d’agost va entrar una instància a l’Ajuntament demanant responsabilitats. Pel que es veu, encara no li 
heu contestat, ja que, en data 15/03/2016, aquesta ciutadana torna a entrar una instància amb la mateixa 
demanda. Per què, desprès de 7 mesos, no se li ha contestat? 

 
Resposta: D’aquest tema, se n’ha fet responsable l’empresa que va fer el correfocs. La perjudicada ho 
va notificar erròniament a una altra empresa i això ha fet que es retardàs la solució. Per part de 
l’Ajuntament, sempre han tengut informació i ajuda. 
 
- Segons ens diguéreu, les AMIPA enguany no s’encarregaran del bar de les Festes. Com ho teniu 
previst gestionar? 

 
Resposta: Estam valorant treure a concurs l’explotació del bar de les Festes. 
 
Infraestructures 
 
- Després de 8 mesos que una ciutadana sol·licitàs una revisió de la senyalització del carrer de 
l’Abeurador amb Son Servera, pareix que la insistència que ha fet UIA en els plenaris ha donat resultat. 
 
- Ens podeu dir els criteris que aplicau a l’hora de planificar la neteja dels camins rurals? 

 
Resposta: Primer es netegen els camins públics i els que estan més necessitats. Es planifiquen una sèrie 
de camins cada any. 

 
- En el Ple de setembre es va aprovar una moció per fer una petita intervenció per senyalitzar el creuer 
de davant Ses Pesqueres, per millorar la seguretat de l’espai. Com està l’acompliment d’aquest acord? 

 
Resposta: En fase d’estudi. 

 
- Igualment, a l’any de l’entrada del contracte, la concessionària havia de posar a disposició de 
l’Ajuntament, i de la ciutadania, una plataforma informàtica per gestionar el servei. En el Ple de gener 
ens diguéreu que encara no podíeu explicar el funcionament perquè teníeu reunions la setmana següent. 
Podeu explicar ja el funcionament?  

 
Resposta: Estam en la mateixa situació. 

 
Colònia de Sant Pere 
 
- Als darrers plenaris hem fet referència a l’estat de la pista de patinatge de la Colònia i cal reconèixer 
que, tal com vàreu dir, heu fet un pla de millora no només de la pista sinó també dels voltants. Quin cost 
té el total de l’obra? Era necessària tal despesa? 

 
Resposta: 16.238,06 € més IVA, per a la millora dels voltants; falta la reforma de la pista de patinatge. 
S’ha de dir també que s’està fent feina en la recuperació i rehabilitació de la zona verda que hi ha al 
costat, una zona que estava totalment degradada i abandonada. L’embelliment d’Artà i de la Colònia per 
a nosaltres és prioritari. 
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- Amb l’Associació de Propietaris de s’Estanyol us vàreu comprometre, en data 11 de març, a reparar 
les deficiències en la instal·lació d’aigua. En quina fase es troba aquesta? Pensau sancionar l’empresa? 

 
Resposta: Estam fent totes les passes per tal de tenir complet tot l’expedient de recepció de la 
urbanització. D’altra banda, no sé com podem sancionar una empresa que no té cap vinculació amb 
l’Ajuntament. 
 
Teatre 
 
- L’article 2, punt h, de la Llei 9/2013, de 9 de desembre, de transparència, accés a la informació pública 
i bon govern, estableix que les disposicions de la Llei s’aplicaran a les fundacions del sector públic 
previstes en la legislació en matèria de fundacions; l’article 8, sobre la informació econòmica, 
pressupostària i estadística, en el punt f estableix que es publicaran les retribucions percebudes 
anualment pels alts càrrecs i màxims responsables de les entitats incloses en l’àmbit d’aplicació del títol 
[…]; a més, l’article 16 dels Estatuts estableixen, del gerent, que […] la seva condició serà de personal 
d’alta direcció de la Fundació.  
 
Per tant, l’Ajuntament té l’obligació de publicar aquesta informació. De tota manera, i per tal que es 
doni compliment a la Llei 19/2013, de 9 de desembre, de transparència, accés a la informació pública i 
bon govern, ens poden dir quina és la retribució total bruta de 2015 de la Gerència del Teatre? I la part 
de la Seguretat Social? 
 
També, volem advertir que, si no es publica la informació requerida, quedin assabentats de 
l’incompliment de la Llei i que s’atenguin a les conseqüències previstes en el punt 3 de l’article 9. 

 
Resposta: Aquestes retribucions figuren en un acta del Patronat. 
 
- Quan s’iniciarà la dissolució de la Fundació Teatre d’Artà que es va pactar? 

 
Resposta: Ja està iniciada. Es va iniciar amb l’aprovació al Patronat del Teatre de dia 14/12/2015. 

 
- Ens podeu dir quines són les taxes que es cobren al Teatre per a l’ús de les diferents instal·lacions?  

 
Resposta: Sala d’actes: hora: 50 €  

dia (de 9 h a 23 h): 200 €  
Teatre:  hora: 200 € 
  dia: 1.000 € 

  
· Quan varen ser aprovades? 
 
Resposta: Es varen aprovar a la sessió de 23/12/2003.  

 
· On estan exposades? 
 
Resposta: La informació, la té la Gerència, ja que les actes que hi ha a la nostra pàgina web són des del 
23/11/2011, tal com es va aprovar a l’acta del mateix dia, al Patronat del Teatre, on es va decidir 
publicar les actes des del dia en què es va aprovar l’acta. 
 
Cultura 
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- Les bases del Concurs de Narrativa de Sant Jordi ha sortit amb moltes errades ortogràfiques. Per què? 

 
Resposta: Per la mala gestió d’un funcionari de l’Ajuntament, que va decidir pel seu propi criteri enviar 
les bases del concurs fora passar per normalització, ja que aquesta estava de permís per matrimoni i, en 
lloc de cercar una altra via per poder solucionar-ho, va optar per enviar-ho així.  

 
També vull aprofitar per dir que el personal de la Biblioteca no ha tengut res a veure amb aquest fet.  

 
 

PRECS I PREGUNTES QUE FORMULA EL PP 
 
1. Ens poden dir quantes beques de menjador tenen els col·legis d’Artà? 
 
Resposta: No ho sabem. 
 
2. Tenen constància que, als carrers del Músic Antoni Lliteres, Francesc de Borja i Moll i Maria Ignàsia 
Morell, falten tapadores de llum i altres en greu perill, la qual cosa pot produir caigudes? 
 
Resposta: Tenim totes les OCA passades i gran part de les deficiències, contractades. Revisarem aquest 
punt en concret. 
 
3. Ens poden dir en quantes persones ha augmentat el personal del PAC des que hi ha aquest 
Govern del Pacte? 
 
Resposta: No en tenim la competència. Ho demanarem. 
 
4. Ens poden dir en quantes persones ha augmentat la plantilla de l’Institut d’Artà? 
 
Resposta: Es consultarà a la Conselleria d’Educació. 
 
5. En poden dir en quantes persones ha augmentat la plantilla del Parc Natural de Llevant? 
 
Resposta: Es demanarà, ja que no és competència de l’Ajuntament. 
 
6. Ens poden dir quan se segellaran les tapadores del clavegueram o clavegueres que fan renou quan 
hi passen vehicles per sobre? 
 
Resposta: S’hi està fent feina. 
 
7. Ens poden informar si hi ha converses, i en què consisteixen, amb la gent que vol fer el geriàtric 
als Pujols? 
 
Resposta: Totes les converses oficials que hi ha són les que heu estat presents; us informarem sobre 
qualsevol novetat. Evidentment, estic en contacte per saber si hi ha avanços i l’únic que us puc diré és 
que fan feina per tancar el projecte al més aviat possible. A dia d’avui, no tenc confirmació de si el 
projecte es farà definitivament o no. 
 
8. Un altre pic demanam sobre quan s’eliminaran les herbes als carrers del municipi? 
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Resposta: S’hi va fent feina, ens reunirem aquesta setmana per tractar aquesta problemàtica.  
 
[A continuació, el portaveu del PP, Sr. Lliteras, retira la pregunta següent: 
 
“9. Ens poden dir quin costos tenen les millores del parc de Montferrutx i la zona verda de davant de la 
pista de patinatge?”] 
 
10. Ens poden dir quan s’arreglaran les baranes i l’enrajolat  de la terrassa de Ses Escoles? 
 
Resposta: En breu farem fer els pressupostos. 
 
11. Es controlen els horaris d’entrada i sortida dels placers del mercat dels dimarts? 
 
Resposta: Sí. 
 
12. Es té previst que durant la temporada d’estiu hi hagi policies turístics? 
 
Resposta: No, és una figura que ja ha desaparegut. 
 
- En cas afirmatiu, quin serà es seu cost?  
 
13. Ha pagat Telefònica o Movistar cap impost a l’Ajuntament per passar la fibra òptica? 
 
Resposta: No, s’han acollit a la Llei 15/1987, per la qual no han de pagar. 
 
- En cas afirmatiu, quina quantitat? 
 
14. Ens poden dir on hi ha els corrals o dependències de guàrdia i custòdia dels animals agafats vius pel 
guarda rural? Aquestes, reuneixen les condicions necessàries? 
 
Resposta: És a […]. Tota instal·lació és millorable, però les condicions mínimes exigides, sí. 
 
15. Ens poden dir quina és la quantitat pendent per pagar de la indemnització sobre el Poliesportiu de la 
Colònia de Sant Pere? 
 
Resposta: 640.974,59 € de principal, més els interessos corresponents, que poden variar segons les dates 
de pagament. 
 
16. Can Sureda s’ha venut; a nosaltres ens van dir que l’oferta a l’Ajuntament era d’un milió d’euros 
negociables al temps de pagament. Un mitjà de comunicació va dir que l’oferta a l’Ajuntament era de 
800.000 euros. Estava assabentat l’Equip de Govern d’aquesta rebaixa? 
 
Resposta: Sobre Can Sureda hem tengut diverses converses i cap oferta definitiva. Des de l’Ajuntament 
hem parlat també amb el Consell, per si podia ser una opció la compra del casal. A mi mai ningú no 
m’ha fet arribar una oferta concreta de 800.000 euros i sí sempre se’ns ha parlat de la possibilitat de 
pagament ajornat. De tota manera, cal aclarir que és una opció que mai no s’ha duit a plenari i que, per 
tant, mai no hi ha hagut una oferta ferma. 
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- En cas afirmatiu, per quin motiu no vàrem ser informats d’aquesta rebaixa de preu? 
 
17. Ens poden dir quantes empreses privades presten serveis de manteniment i/o neteja per a 
l’Ajuntament fora tenir concessió? 
 
Resposta: Fins ara hem subcontractat el manteniment de Na Caragol i el de zones enjardinades  a la 
Colònia. 
 
 
Acords 
 
1. Acordar, per unanimitat, essent tretze el nombre legal de membres del consistori i tretze els 
assistents, aprovar l’acta de la sessió de 15 de febrer de 2016. 
 
2. Acordar, per unanimitat: 
2.1. Aprovar l’expedient d’adequació singular i excepcional del lloc de treball d’oficial segon cap de la 
Policia Local, en aplicació de l’article 19.Set de la vigent Llei de pressupostos generals de l’Estat per a 
l’any 2016 (Llei 48/2015), amb efectes des del 8 de febrer de 2016. 
2.2. Aprovar la fitxa descriptiva del lloc de treball tal com consta en l’annex I d’aquest acord.  
2.3. Aprovar l’augment retributiu que suposa aquest expedient.  
2.4. Trametre aquest acord a la persona interessada. 
 
3. Acordar, per unanimitat: 
3.1. Aprovar el Conveni de col·laboració entre Serveis Ferroviaris de Mallorca (SFM) i l’Ajuntament 
d’Artà per a la dinamització i el funcionament de diversos espais de l’Estació d’Artà. 
3.2. Facultar el batle a signar el Conveni.  
3.3. Trametre aquest acord a Serveis Ferroviaris de Mallorca. 
 
4. Acordar, quant a l’al·legació tercera, la qual resulta aprovada per 8 vots a favor (PI, PSOE, AA i PP) i 
5 en contra (UIA), i quant a la resta d’al·legacions, que s’aproven per unanimitat: 
4.1. Aprovar la presentació de l’escrit d’al·legacions contra l’acord del Ple del Consell de Mallorca, 
aprovat a la sessió d’11 de febrer de 2016, de ratificació de l’acord d’aprovació inicial del Pla especial 
d’ordenació i de protecció de la ruta d’Artà—Lluc adoptat pel Ple del Consell de Mallorca l’1 de 
desembre de 2008. 
4.2. Trametre aquest acord al Departament de Territori i Infraestructures. 
  
5. Acordar, per unanimitat: 
5.1. Aprovar el reconeixement dels crèdits 2/2016 per un import total de 27.148,23 €, els quals figuren 
en la relació annexa a la qual es remet. 
5.2. Aplicar, amb càrrec al pressupost de l’exercici de 2016, els crèdits corresponents, i amb càrrec a les 
partides respectives. 
 
6. Acordar, per 12 vots a favor (PI, PSOE, AA i UIA) i 1 abstenció (PP): 
6.1. Aprovar inicialment l’expedient de modificació de crèdits núm. 5/2016 del pressupost en vigor, en 
la modalitat de crèdit extraordinari i suplement de crèdit, per a l’aplicació del superàvit pressupostari 
amb càrrec al romanent de tresoreria per a despeses generals, el detall del qual és el següent: 
Els imports aplicats a les diferents destinacions en base a l’informe d’Intervenció són: 
- Finançar inversions sempre que durant la vida útil de la inversió aquesta sigui financerament 
sostenible, per la quantitat de 124.984,87 euros. 
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El resum de les aplicacions pressupostàries a què es destinarà el superàvit pressupostari, segons allò que 
estableix l’apartat anterior, serà el següent:  
Altes en aplicacions de despeses 
Crèdit extraordinari 

Apl. press. Descripció Increment 
9331 63200 Gestió del Patrimoni 74.130,37 
4540 61900 Camins 38.759,50 

 Total de crèdits extraordinaris 112.889,87 
Suplement de crèdit 

Apl. press. Descripció Increment 
1611 62200 Proveïment i distribució d’aigua 12.095,00 

 Total de suplements de crèdit 12.095,00 
Total de l’increment de la modificació: 124.984,87 € 

Altes en aplicacions d’ingressos 
Apl. press. Descripció Increment 
870 00 Romanent de tresoreria de despeses 

generals 
124.984,87 

 Total 124.984,87 
6.2. Exposar aquest expedient al públic mitjançant un anunci en el Butlletí Oficial de les Illes 
Balears, per un termini de quinze dies, durant els quals les persones interessades el podran examinar 
i presentar reclamacions davant del Ple. L’expedient es considerarà definitivament aprovat si, durant 
el termini esmentat, no s’han presentat reclamacions; en cas contrari, el Ple disposarà d’un termini 
d’un mes per resoldre-les. 
 
7. Acordar, per 12 vots a favor (PI, PSOE, AA i UIA) i 1 abstenció (PP): 
7.1. Aprovar inicialment l’expedient de modificació de crèdits núm. 6/2016 del pressupost en vigor, en 
la modalitat de suplement de crèdits, finançat amb càrrec al romanent de tresoreria per a despeses 
generals, d’acord amb el resum  següent: 
Altes en l’estat de despeses 

Aplicació pressupostària Descripció Euros Progr. Econòmica 
0111 91304 Préstec La Caixa - Escoletes 105.952,77 
0111 91305 Préstec CAM Sabadell 166.801,88 
0111 91306 Préstec BBVA - Pla d’ajustament 50.981,20 

  TOTAL DE DESPESES 323.735,85 
Altes en concepte d’ingressos 

Econòmica Descripció Euros Concepte 
01 87000 Romanent de tresoreria per a despeses 

generals 323.735,85 
 TOTAL D’INGRESSOS 323.735,85 

7.2. Exposar aquest expedient al públic mitjançant un anunci en el BOIB, durant un termini de 
quinze dies, durant els quals les persones interessades podran examinar-lo i presentar reclamacions 
davant del Ple. L’expedient es considerarà definitivament aprovat si, durant el termini esmentat, no 
s’han presentat reclamacions; en cas contrari, el Ple disposarà d’un termini d’un mes per resoldre-
les. 
 
8. Acordar, per unanimitat: 
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8.1. Instar la Conselleria d’Educació i Universitat a fer les gestions necessàries per tal que el batxillerat 
nocturn presencial de l’IES Mossèn Alcover de Manacor no passi al format de semipresencial. 
8.2. Trametre aquest acord a la Conselleria d’Educació i Universitat i a la Direcció de l’IES Mossèn 
Alcover de Manacor. 
 
9. Acordar, per unanimitat: 
9.1. Instar el Govern de les Illes Balears a assumir directament les competències en aquesta matèria 
respecte de les dues fosses comunes del municipi, perquè la localització tant dels desapareguts com de 
les fosses sigui el més ràpid i eficaç possible, per acabar amb la delegació en famílies i associacions 
d’aquesta responsabilitat, i per evitar que el pes de les investigacions i prospeccions recaigui 
completament en l’Ajuntament d’Artà. 
9.2. Col·laborar amb el Govern de les Illes Balears en l’anàlisi de la situació de totes les fosses que hi 
pugui haver en el municipi i en la intervenció d’aquelles fosses que sigui viable. 
9.3. Per a les fosses en què no sigui possible la seva intervenció, instar l’Administració competent a la 
tramitació oportuna perquè siguin senyalitzades, dignificades i protegides legalment com a BIC o béns 
catalogats, com així preveurà la Llei de fosses.   
9.4. Col·labori com a ajuntament en tot aquest procés, juntament amb el Govern de les Illes Balears, el 
Consell de Mallorca i les associacions encarregades de vetlar i conèixer la memòria històrica de la 
Guerra Civil i la dictadura franquista.  
9.5. Col·laborar activament en la recerca dels veïns desapareguts durant la Guerra Civil i el franquisme, 
si escau, exigint a l’Administració competent que assumeixi el cost de les proves d’ADN de les 
persones desaparegudes residents en aquest municipi que puguin ser localitzades en fosses comunes en 
altres localitats de Balears o de fora de la comunitat autònoma. 
 
 
10. Acordar: 
Quant al punt 1 de la part dispositiva, acordar, per 9 vots a favor (PI, PSOE i AA) i 4 abstencions (PI i 
PP): 
10.1. Declarar Artà municipi oposat al TTIP, defensant els serveis públics bàsics per a la solidaritat i la 
redistribució social. 
Quant a la resta de la moció, acordar, per unanimitat: 
10.2. Donar suport a totes les iniciatives dirigides a mantenir el caràcter públic dels anomenats serveis 
socialment útils. 
10.3. Sol·licitar la derogació immediata, amb caràcter retroactiu, de la Llei de racionalització i 
sostenibilitat de l’administració local, per legislar, en el seu lloc, una nova normativa enfocada al 
desenvolupament de l’economia local. 
10.4. Sol·licitar la suspensió de les negociacions del TTIP i altres acords comercials similars (com el 
CETA, Acord de Lliure Comerç entre el Canadà i la UE, i el TISA, Acord Multilateral per a la 
Liberalització i Privatització de Serveis Públics). 
10.5. Sol·licitar també que: 
- No siguin incloses disposicions tipus ISDS en cap futur tractat d’inversions i siguin eliminades dels 
tractats actualment en vigor. 
- S’eviti, en tot moment, la creació d’organismes que institucionalitzin la intervenció de les ETN 
(empreses transnacionals) en les regulacions comercials que afectin els drets de la ciutadania. 
- Coherentment amb la legalitat europea i amb els precedents d’anteriors tractats comercials semblants 
de caràcter mixt, es mantingui la necessitat de ratificació del TTIP, el CETA i el TISA pels 28 estats 
membres de la Unió Europea, ja sigui via parlamentària o via referèndum. 
10.6. Assolir el compromís de promoure la informació i el debat públic entre la ciutadania i les entitats 
econòmiques, socials, professionals, culturals, etc., sobre l’impacte que podria comportar aquest tractat 
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al nostre municipi. 
 
11. Acordar, per 12 vots a favor (PI, PSOE, AA i UIA) i 1 abstenció (PP): 
11.1. Instar l’Equip de Govern a elaborar un catàleg d’arbres i plantes singulars del nostre municipi. 
11.2. Elaborar un catàleg de plantes i arbres autòctons per tal de poder disposar-ne a l’hora de fer 
repoblació i sembra de zones verdes, parcs, carrers, etc. 
 
12. Acordar, per unanimitat: 
12.1. Rebutjar l’adopció de qualsevol mesura coercitiva per part del Ministeri d’Hisenda i 
Administracions Públiques contra la comunitat de les Illes Balears per l’incompliment del límit de 
dèficit imposat per l’Estat espanyol.  
12.2. Adherir-se, com a ajuntament, al Parlament de les Illes Balears i reiterar la necessitat d’una 
nova llei de finançament de les comunitats autònomes, que modifiqui l’actual finançament que, tot i 
suposar una millora, s’ha demostrat injust i perjudicial per a les Illes Balears. El nou sistema hauria 
d’implicar,  entre d’altres millores, la descentralització dels ingressos i la relació d’ordinalitat entre 
la despesa per habitant i la contribució de cada comunitat autònoma. 
 
 
El batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta. 
 
La secretària       Vist i plau 

El batle 
 


